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ACN/DdG PORTBOU

■Amb la idea del Portbou «deca-
dent» com a rerefons i amb l’ob-
jectiu de portar turistes al muni-
cipi més enllà de la temporada tu-
rística, el músic i exregidor de la
CUP de Berga Francesc Ribera ha
ideat un escape town pel poble.
Una experiència de  hores, amb
allotjament inclòs, que transpor-
tarà els participants a la Segona
Guerra Mundial i que tindrà la
missió d’ajudar a escapar el filòsof
Walter Benjamin. 

Ribera assegura que no és una
aventura «científica» però que
partint de la història –Benjamin
va morir a Portbou– es vol conver-
tir el municipi en un gran «esce-
nari» amb diferents espais on els
visitants hauran d’anar superant
pistes fins aconseguir l’objectiu fi-
nal.

La iniciativa, Portbou, es
posarà en marxa el  de gener.
Francesc Ribera, conegut com Ti-
tot, va decidir fer un canvi de vida
i l’abril d’aquest any va llogar
l’hostal Portbou, ubicat al muni-
cipi. 

Excantant de Brams i exregidor
de la CUP a Berga va canviar els
escenaris per traslladar-se al mu-
nicipi fronterer però amb una idea
al cap: contribuir a la seva dina-
mització.

Va agafar les regnes de l’hostal
amb la voluntat de tenir-lo obert
tot l’any i fer de les característiques
«genuïnes» del municipi, una
oportunitat. 

«El poble va funcionar durant
molts anys sobretot com un cen-
tre administratiu duaner però
amb el tractat de Schengen queda

en desús i el poble va quedar com
parat en el temps», assegura.

Amb aquest punt de partida ha
creat Portbou. Es tracta d’un
escape townamb proves en espais
tancats com les que es fan als ano-
menats escape rooms però també
amb «jocs» en diferents punts de
la població on hi participaran no
només els habitants del municipi
sinó també actors professionals
de la zona.

Fugir i escapar de Portbou
De moment, no en vol revelar els
detalls però avança que la propos-
ta passa per una experiència de 
hores al Portbou de la Segona
Guerra Mundial. 

L’objectiu: aconseguir fugir del
municipi però també ajudar a es-
capar-ne el filòsof alemany d’ori-
gen jueu Walter Benjamin.

Ribera insisteix que no es tracta
d’una aventura «científica» però
admet que té com a rerefons una
voluntat de «divulgació històri-
ca». I és que Benjamin va passar
els seus darrers dies al municipi
fugint dels nazis i hi va morir en
un hostal en estranyes circums-
tàncies l’any .

L’experiència començarà al
tren amb el qual hauran de viatjar
els participants. Ribera diu que
tant és si s’agafa a Figueres, a Llan-
çà o a Colera però que fer el viatge
en el temps la primera parada in-
discutible ha de ser l’estació, un
dels espais amb més encant del
municipi.

Durant tot un dia i en grups que
poden anar des de dues a sis per-
sones, els participants hauran
d’anar superant les proves que

aquests dies s’estan acabant d’ul-
timar. 

«Paquet turístic»
El «paquet» turístic inclou també
l’allotjament a l’hostal i els àpats
que s’hi faran durant les  hores
que durarà el joc. 

Els preus per persona van dels
 als  euros i, segons Ribera,
ja hi ha diverses persones inscri-
tes per participar en la primera de
les experiències. L’objectiu és que
la iniciativa es mantingui tots els
caps de setmana a excepció de la
temporada d’estiu.

El filòsof jueu Walter Benjamin
va arribar a Portbou fugint dels
nazis el setembre de , on va
morir el  de setembre. Se’l va
trobar mort a l’hostal on s’allotjava
on algunes versions apunten que
va decidir suïcidar-se davant la
perspectiva de ser retornat a la
Gestapo. Al municipi unes escul-
tures de Dani Karavan li reten ho-
menatge i al cementiri una tomba
simbòlica.

L’«escape town», idea de l’excantant de Brams, és portar turistes fora de temporada al municipi per participar en una
experiència de 24 hores amb la missió d’ajudar a escapar al filòsof Walter Benjamin La iniciativa pretén divulgar la història

Creen un joc a Portbou que transporta els
participants a la Segona Guerra Mundial

El músic en un dels espais que
formaran part de l’experiència.
ACNLa iniciativa,

Portbou1940,  
es posarà en
marxa el 10 de
gener amb proves
en espais tancats 

 Viladamat ha celebrat aquest cap de setmana la segona de les vuit quines
que es porten a terme per aquestes festes. Amb un gran participació es va ce-
lebrar dissabte al vespre la segona de les quines a les sis de la tarda. Una
d’elles, la del 4 de gener, serà la quina picant i se celebrarà a les deu del vespre.
És una de les quines importants de la comarca on, segons els organitzadors, el
20% dels que hi participen surten amb premi. A la primera sessió van recaptar
fins a 1.235 euros per a La Marató de TV3. 

Viladamat Ple a les primeres quines 

BASILI GIRONÈS

 El Centre Excursionista Jonquerenc va portar a terme dissabte un dels actes
tradicionals per aquestes festes de Nadal amb una pujada al cim del Coll de Pa-
nissars per dispositar un pessebre. Es tracta d’un petit naixement dins una olla
de ceràmica que elabora un ceramista de la població. A primera hora del matí
van iniciar el recorregut fins al cim. Cada any s’escull un indret diferent on dipo-
sitar el pessebre. Puigneulós o Recasens han estat altres destins dels pesse-
bres.

La Jonquera Pugen un pessebre a Panissars

JOSEP FALGUÉS

DdG ROSES

■ L'Ajuntament de Roses vol do-
nar veu als joves per decidir les
polítiques. El CAR Jove va acollir
divendres la primera trobada per
a la realització de la diagnosi del
Pla Local de Joventut, document
que planificarà les polítiques de
joventut a la població per al perío-
de - i que es basa en una
radiografia prèvia sobre necessi-
tats existents i recursos disponi-
bles en tots els àmbits de la vida
dels joves. Hi  haurà un procés
participatiu pensat per incorporar
l'anàlisi i les propostes dels dife-
rents agents implicats. Divendres
va ser la primera trobada amb «el
grup motor».

Roses donarà veu
als joves per decidir
les polítiques de
joventut
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Manel Rodríguez és economista, comerciant i regidor
de Junts per Catalunya en el plenari figuerenc.  10
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Els Pastorets tornen a casa Els Pastorets tornen a casa 

Imatge de l’assaig general dels Pastorets 
de Figueres, d’aquest dissabte a La Cate.
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El jutge no troba
delicte en el cas 
de l’edifici Royal
Marine de Roses 
i l’arxiva

Una quarantena de tractors van
fer, aquest dissabte passat, una
marxa des de diferents punts de
les comarques gironines i es van
trobar al migdia al centre peniten-
ciari Puig de les Basses. L’acte va
ser convocat per Unió de Pagesos
(UP) per reclamar «els drets i les
llibertats del país». «Sortirem les
vegades que calgui fins a una so-
lució política del conflicte», va as-
senyalar el coordinador nacional
del sindicat, el vilamallenc Joan
Caball. 

Els tractors es van trobar amb
desenes de manifestants que van
aplaudir l’acte i es van sumar a la
concentració. Un cop a l’aparca-
ment van cridar en contra de la
«retallada de drets» i van celebrar
la resolució del TJUE en relació
amb la immunitat de Junqueras.
També es va demanar la llibertat
de Dolors Bassa, empresonada al
centre.

El gran gruix de la tractorada es
va fer esperar, ja que alguns page-
sos van anar amb retard al punt de
trobada, Santa Llogaia d’Àlgue-

ma. Des d’allà, i escoltats pels
Mossos d’Esquadra, van enfilar
cap a la presó altempordanesa
fent sonar els clàxons i lluint ban-
deres i pancartes exigint la lliber-
tat dels presos independentistes.

El camí va servir perquè molts
conductors francesos se sorpren-
guessin amb la protesta i fins i tot

algun manifestant es va acabar
afegint amb el seu cotxe particular
a la marxa. 

Des del centre penitenciari on
està reclosa Dolors Bassa, el coor-
dinador nacional d’Unió de Page-
sos, Joan Caball, va reivindicar  la
mobilització per evitar que l’Estat
espanyol «conculqui els drets i les

llibertats del país» i va deixar clar
que «seguiran mobilitzant-se»
fins que es doni «una sortida po-
lítica al conflicte».

En aquest sentit, Caball aposta
per un nou referèndum. «Hem de
permetre dir al poble de Catalu -
nya què vol ser, i continuarem sor-
tint com hem fet avui les vegades
que facin falta».

La tractorada gironina va recór -
rer totes les comarques coincidint
amb altres concentracions convo-
cades pel sindicat agrari arreu del
país. Les tractorades formen part
del paisatge reivindicatiu del pro-
cés independentista des de bon
començament.

REDACCIÓ FIGUERES

Unió de Pagesos reclama davant de
la presó «drets i llibertats del país»
Nombrosa tractorada reivindicativa fins al Puig de les Basses, on hi ha tancada Dolors Bassa

ACN

Els tractors concentrats davant del Puig de les Basses.

L’administració de loteria
de la plaça del Gra lliura 
un 5è premi de la grossa

El Jutjat de Primera Instància i
Instrucció núm  de Figueres ha
tramés a l’Ajuntament de Roses la
interlocutòria de sobreseïment i ar-
xiu de les diligències prèvies per un
possible delicte de prevaricació i
malversació en l’expedient d’in-
demnització de l’edifici Royal Ma-
rine I. El jutjat conclou en el seu in-
forme que no se’n desprèn cap in-
dici constitutiu de delicte ni iden-
tificació de cap persona responsa-
ble.

La denúncia, interposada per
la  Plataforma ciutadana de Ro-
ses (presentada pels senyors Ghas-
san Abou-Assali i Ricardo Moraes)
i José Ramón Carrillo, centrava el
seu relat en l’acord entre l’Ajunta-
ment i la comunitat de propietaris
Royal Marine I per l’execució de la
sentència del Jutjat contenciós ad-
ministratiu de Girona de  de se-
tembre de  i revisada pel Tri-
bunal Superior de Justícia de Cata-
lunya, en què s’obligava a l’ende-
rroc de part de l’edifiic Royal Mari-
ne II, a fi de rebaixar la seva alçada.

Posteriorment, es produí la lega-
lització de l’obra pel nou Pla d’Or-
denació Urbanística del municipi i
l’Ajuntament i la comunitat de pro-
pietaris arribaren a un acord d’in-
demnització substitutòria de ,
milions d’euros. Els denunciants
qüestionaven l’import, els benefi-
ciaris de la indemnització i els trà-
mits de formalització de l’ acord.

Un cop practicades les diligèn-
cies oportunes, el jutjat ha conclòs
que la proposta del conveni d’in-
demnització va ser aprovada cor -
rectament pel ple municipal (acord
que comptà també amb aprovació
judicial l’any ), que l’import de
la indemnització va ser procedent,
així com les entitats que la van per-
cebre. 

En conseqüència, la interlocu-
tòria dicta que no se’n desprèn cap
tipus de contradicció legal en el

procediment realitzat per
l’Ajuntament i que

no s’aprecia cap
tipus d’arbi-

trarie-
tat.

REDACCIÓ ROSES/FIGUERES
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ACTUALITATCOMARCA

L’administració Bartis de la pla-
ça del Gra de Figueres ha donat
una altra alegria als seus clients
amb motiu de la Loteria de Nadal
celebrada aquest diumenge. Es
tracta d’un dècim del è premi
que va correspondre al número
. «Estem molt contentes en-
cara que no coneixem el client, ja
que el dècim premiat es va vendre

a través de la
màquina»,

explica

Concepció Vilà Bartis, adminis-
tradora de l’establiment. L’any
passat, aquest mateix local va ven-
dre un dècim de la grossa de Na-
dal del número . Aquests
darrers mesos, la mateixa admi-
nistració ha repartit la sort en al-
tres sortejos.

La grossa d’enguany, el 
ha caigut a Salou, Reus i Súria. A
Palamós, un è premi amb
el  va deixar
, MEUR.

REDACCIÓ FIGUERES

 L’organització antirrepressiva Rescat ha mobilitzat molta gent a diverses po-
blacions, entre elles cadaqués i Castelló d’Empúries, amb motiu de les tradicio-
nals marxes de torxes, per exigir l’alliberament dels presos polítics catalans i el
lliure retorn dels exiliats. La iniciativa ha comptat amb la col·laboració de l’ANC,
els CDRs i molts grups de suport als detinguts. 

Societat Marxa de Torxes a diversos pobles

LLORENÇ GIFREU

«Cal permetre dir
al poble de

Catalunya què vol ser, 
i continuarem sortint les
vegades que facin falta»

JOAN CABALL
COORDINADOR GENERAL D’UP
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ACTUALITAT
AIDA VILAR

La rosinca 

Sílvia Ripoll.Entrevista Sílvia Ripoll

Sílvia Ripoll (), llicenciada en
Dret, compta amb una àmplia expe-
riència al sector privat, treballant
per l’empresa familiar del sector de
la construcció i en una botiga de
roba. Va entrar a l’Ajuntament de
Roses el , amb un mandat ini-
ciat per Carles Pàramo i acabat per
Montse Mindan. L’any  no es va
presentar, però va entrar com a càr -
rec de confiança el . Des del
, Ripoll torna a ser al capdavant
de la Regidoria d’Urbanisme. 

Quins grans projectes ha abor-
dat Roses en els últims anys?

Val a dir que, en els últims anys,
Roses ha crescut molt en projectes
importants. De moment, tenim dos
projectes pràcticament acabats
però aturats per culpa d’Endesa, que
no hi ha aportat el subministrament
elèctric: la SUF i la plaça del carrer

Tarragona. Un gran projecte al mu-
nicipi va ser la inauguració del tana-
tori de Mémora. Aquest és un servei
molt important al municipi, i que ha
estat molt ben acollit. A banda
d’aquest projecte, també en tenim
un de molt important, que és la  mu-
seïtzació del castell de la Trinitat. En
aquesta obra, com en tantes altres,
hem intentat   entendre l’urbanisme
com un recurs econòmic i turístic.
Urbanisme no és només posar una
totxana, sinó que s’ha de plantejar
com una oportunitat de millora de
l’economia i el patrimoni local. Al fi-
nal, l’urbanisme és un producte tu-
rístic que dona valor afegit. 

Vostè va ser la impulsora de les
subvencions del «Roses posa’t
guapa». S’hi seguirà apostant?

Sí! És una subvenció per a la refor-
ma de les façanes d’habitatges. Vaig
iniciar-ho l’any , i és un projecte
del qual n’estic molt orgullosa per-
què veig que cada any s’esgoten els
diners per a aquesta partida. Aquest
any m’han adjudicat més diners per
aquesta partida (. euros), i hi

ha una part especial per a les refor-
mes en el marc d’activitats comer-
cials i de restauració. 

Què es farà, durant aquests qua-
tre anys?

Tenim grans projectes. El primer
és la creació de l’aula gastronòmica,
sorgida dels Pressupostos Participa-
tius, i que m’ho he pres com una
cosa personal perquè l’he treballat
molt. Tots els restauradors, pesca-
dors i gent del poble s’han de fer seu
aquest projecte, que espero que si-
gui una realitat l’any vinent. El pres-
supost per a aquesta obra és de
. euros, es començarà a prin-
cipis d’any i tindrà una durada apro-
ximada d’uns sis mesos.  En aquest

espai, s’hi impartiran tallers de cui-
na i es promourà un nou producte
turístic basat en la pesca. Encara no
s’ha confirmat, però Ferran Adrià
podria estar-hi implicat. Un altre
projecte important serà l’adequació
d’un recorregut geològic del Roca-
llam. A Roses tenim un aflorament
geològic de fa milions d’anys, i que
atreu molts estudiants i professio-
nals d’arreu del món. Per potenciar
aquest valor natural, amb una par-
tida de . euros, primer de tot
netejarem l’espai, ja que s’hi ha acu-
mulat terres amb la construcció de
l’entorn, i eliminarem plantes inva-
sores. Després s’hi col·locarà una
passarel·la de fusta i ferro, amb llu-
minàries i panells informatius.
L’obra començarà al gener. A banda
d’aquests dos projectes, també tre-
ballarem per eliminar l’edifici de Te-
lefónica, a la Riera. És un centre
d’operacions on hi ha tot el cablejat,
però la companyia cada vegada ne-
cessita menys espai. Aquest any
hem tingut tres reunions amb ells, i
estan predisposats a marxar. Estem

buscant un lloc on poder ubicar-los,
i així enderrocar l’edifici i recuperar
aquest espai de la Riera.

Teniu algun projecte relacionat
amb places o carrers?

També en tenim. La plaça de la
Llotja, per exemple, és una zona ver-
da on ara la gent aparca. Nosaltres
volem eliminar les zones d’aparca-
ment i desenvolupar l’espai com a
zona verda, amb jocs infantils i
bancs. L’obra es començarà el gener
amb un pressupost de . eu-
ros. A Santa Margarida, també ade-
quarem la zona verda situada entre
el carrer Riu Riudaura i el gran canal
de Sta. Margarida, amb . eu-
ros. Pel que fa a carrers, tenim mol-
tes partides petites per arranjar vo-
reres, unes actuacions que els veïns
consideren molt necessàries i que
demanen tot sovint. 

I a llarg termini, què es treballa
des del consistori?

A llarg termini, volem fer un pro-
jecte per dinamitzar l’espai de l’an-
tiga depuradora de marisc, propie-
tat del Ministeri de Transició Ecolò-
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«L’urbanisme és un
producte econòmic 
i turístic que dona un
valor afegit al municipi» 

Regidora d’Urbanisme de Roses. Després d’una àmplia experiència al
sector privat i també al servei del consistori, l’experta en urbanisme
analitza els projectes fets en anteriors mandats i també els que cal abordar. 

Durant els pròxims mesos, l’Ajuntament crearà l’Aula
Gastronòmica, adequarà l’itinerari geològic del
Rocallam i treballaran per eliminar l’edifici Telefónica

ROSES

Aida Vilar Estem buscant on
reubicar el centre

de Telefónica, i així
enderrocar l’edifici de la
Riera i recuperar l’espai»

Les marquesines estan prohibi-
des a Roses des de l’any . Cami-
nant pel front de mar, però, els via-
nants es topen amb infraestructu-
res d’aquest tipus al Txot’s, a l’antic
Tramonti, al Nàutic, al Poke i a Cal
Català. A partir de l’ de gener de
, però, totes aquestes hauran
de desaparèixer.

Una ordenança d’ocupació de via
pública, aprovada al  de juliol de

, especifica que les llicències
atorgades als locals per posar mar-
quesines a la via pública tindrien vi-
gència  fins al  de juliol de . A
efectes pràctics, això significa que
després d’aquesta data havien d’en-
retirar-les. 

Va arribar el , i després el
, ,  i el , i aquest
tema es va quedar tancat al calaix.
«Suposo que tothom esperava que
els propietaris ho anessin arreglant

ells mateixos», explica el regidor de
Promoció Econòmica, Fèlix Llo-
rens, que confessa que no va ser
conscient d’aquesta situació fins al
. 

Denúncia d’un privat
L’any , una persona privada va
fer saltar l’alarma arran d’una de-
núncia. Davant la seva pregunta de
per què no s’havien enretirat les
marquesines, els Serveis Jurídics de

l’Ajuntament van començar a ac-
tuar. 

Durant el mes de setembre, el
consistori es va reunir amb tots els
restauradors afectats, i els van dir
que havien de retirar les marquesi-
nes. En concret, els van explicar que
les llicències que tenien en aquell
moment eren vigents  fins al  de
desembre, i després quedaven ven-
çudes. A partir de l’ de gener del
, doncs, aquestes marquesines

A. V. ROSES

A partir de l’1 de gener s’eliminen les marquesines

Les marquesines de front de mar. 
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COMUNICACIÓ

gica. Amb l’alcaldessa volem anar a
Madrid per mirar de trobar una sor-
tida a aquest espai d’àmbit turístic i
relacionat amb el mar, ja que és un
lloc únic del litoral català. Un altre
projecte ambiciós és la creació d’una
àrea econòmica, una idea amb la qual
estem d’acord els tres partits que go-
vernen. Hem de créixer econòmica-
ment, i la prosperitat econòmica no
es crea construint habitatges, sinó ge-
nerant espais de treball on la gent pu-
gui guanyar-se la vida. Hem d’estu-
diar on ubicar-la. Altres projectes que
hem d’anar treballant són la creació
d’uns aparcaments a les cales del cap
de Creus, una pista d’atletisme, i im-
pulsar subvencions que fomentin la
renovació del parc urbà que tenim,
més que no pas la nova construcció. 

Quina és la gran obra que queda
pendent per executar?

La gran obra per executar és l’allar-
gament del passeig i la creació d’un
aparcament davant del mar. L’àmbit
d’actuació seria des de l’Hotel Ram-
bla Mar, on hi ha el pàrquing, fins a
l’entrada del port nàutic. Aquesta se-

ria una de les obres que marcaria la
Roses del futur. El projecte ja està fet,
perquè va sorgir d’un concurs, i ara
tenim l’obligació moral d’executar-lo.
El gran debat que ara tenim sobre la
taula és si cal un aparcament subter -
rani o no. Per una banda, cal exami-
nar si hi ha viabilitat econòmica per
fer aquest projecte. Per altra banda,
hem demanat un informe a un engi -
nyer perquè examini si seria possible
fer un aparcament davant del mar, pel
tema de la inundabilitat i del canvi cli-
màtic, que afecta el nivell del mar. 

Hi ha problemes d’inundabilitat,
a Roses?

Segons els estudis de l’Agència Ca-
talana de l’Aigua, sí. Actualment, a
Roses, estem en un moment de pla-
nejament molt delicat i complicat, i
bàsicament es deu a tres raons. El pri-
mer es deriva d’un informe recent de
l’ACA, que va publicar un mapa amb
totes les zones que tenien risc d’inun-
dació, i Roses hi és. És el Pla de Gestió
de Risc d’Inundacions. Això significa
que qualsevol permís o llicència de
construcció que els ciutadans ens
presentin per a algun projecte situat
en terreny inundable, nosaltres hau-
rem de passar-lo prèviament a l’ACA,
ja que la considera una zona de risc.
En aquest punt, ells haurien d’adju-
dicar un seguit de directius a seguir.
Paral·lelament, i relacionat amb això,
hem encarregat un estudi de totes les
actuacions necessàries per minimit-
zar els riscos d’inundabilitat de tot el
municipi, i sobretot a Santa Margari-
da, que està plena de rieres. 

Quin és el segon problema exis-
tent, en qüestions de planejament?

És l’anomenat Pla Director Urba-
nístic de Revisió dels Sòls no Sosteni-
bles del Litoral Gironí. Aquesta és una

nova normativa que prové de la Ge-
neralitat, i que està aprovada inicial-
ment, el que significa que els muni-
cipis afectats poden fer al·legacions.
Si s’acceptés aquest Pla Director, ens
posaria tot el municipi potes amunt,
ja que ens obligaria a modificar els
nostres plans.  Aquesta regulació el
que fa és desclassificar sòls urbanit-
zables. La Generalitat considera que
si en  anys no s’han desenvolupat,
no es farà ara, i cal convertir-los en no
urbanitzables. A efectes pràctics, això
vol dir que només podríem créixer ur-
banísticament per la zona Sud-, l’an-
tic ARE (Àrea Residencial Estratègi-
ca). És la zona de l’escola Montserrat
Vayreda i el Pavelló. Pel que fa a la
zona Sud-, situada a l’entrada del
municipi, no la desclassifiquen, però
sí que limiten una mica la possibilitat
de créixer en habitatge. 

Quants nous habitatges es veu-
rien afectats per aquesta nova regu-
lació?

El sector privat calculava construir
un total de . habitatges a tot Ro-
ses, i si el pla s’apliqués, la xifra baixa-
ria als .. Vist que és possible que
no puguem créixer, haurem de reno-
var el nostre parc urbà, i per aquesta
qüestió estaria molt bé treballar amb
subvencions relacionades amb els
immobles, com ara bonificacions per
la col·locació d’ascensors o instal·la-
cions elèctriques, per exemple. 

I hi ha un tercer projecte, oi?
Sí, el Pla Local d’Habitatge. Es basa

a radiografiar tot el parc d’habitatge
que tenim. Això ens permetrà veure
les nostres necessitats d’habitatge
real, a més d’examinar altres aspectes
com la demanda de tipus d’habitatge
o com abordar la rehabilitació del
centre històric.

Tots aquests tres estudis relacio-
nats amb el planejament municipal
es recolliran en el nou POUM?

La intenció és aquesta. De fet,
aquests continguts i estudis paral·lels
els fem per donar valor al nou POUM,
el Pla d’Ordenació Urbana Munici-
pal. L’antic POUM es va tombar el
 perquè li mancava, precisa-
ment, l’estudi d’inundabilitat. Aquest
projecte l’havia creat l’equip de go-
vern de la Magda Casamitjana, i es va
aprovar abans que entréssim nosal-
tres, el .  Actualment es treballa
amb el planejament de l’any , al
qual li anem fent modificacions pun-
tuals, però ja és antic. Pel que fa al nou
POUM, la voluntat és encarregar-lo
l’any vinent, i ara hi estem treballant. 
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El projecte de la SUF,
aturat per problemes
amb les obres i la llum

Un dels projectes que Roses
arrossega des de ja fa un temps
és l’obra de la SUF, que hauria
d’haver estat acabada el 2017.
Des dels inicis ha existit un esti-
ra-i-arronsa amb l’empresa ad-
judicatària de l’obra, ja que no
complien els terminis. «Se’ls va
donar diversos vots de confian-
ça, però no complien», explica
la regidora. Finalment, l’equip
de govern va decidir rescindir el
contracte. A banda del proble-
ma amb la constructora, avui hi
ha un problema afegit relacio-
nat amb el subministrament
elèctric, i és que Endesa no fa
les connexions pertinents. Res-
pecte a aquest tema, Mindan
ha «demanat auxili» al conse-
ller de la Generalitat per resol-
dre el problema.  «Com a equip
de govern, hem fet tot el possi-
ble per solucionar-ho», explica
Ripoll. A. V. ROSES

La prosperitat
econòmica no es

crea construint habitatges,
sinó generant espais 
de treball»

Si el Pla Director 
de la Generalitat

s’apliqués, en comptes de
7.000 habitatges, només
se’n crearien 1.000»

no estaran incloses en el padró
d’ocupació de via pública, el que a
efectes pràctics significa que esta-
rien en una situació totalment irre-
gular. 

Les al·legacions, desestimades
Després d’aquesta reunió, els pro-
pietaris de negocis a la zona van fer
al·legacions. «Totes s’han desestimat
perquè no tenen consideració jurí-
dica», explica Llorens.

D’ara endavant, la gestió d’aques-
ta problemàtica, i els procediments
que cal seguir recauen en les mans
dels serveis jurídics de l’Ajuntament.

Si després del període acordat,
aquestes infraestructures encara
ocupen via pública, s’iniciarà un
procés d’avís i sancions als propieta-
ris. 

El tema de les terrasses va sortir a
la llum gràcies a una pregunta del re-
gidor del PSC Josep Maria Martínez,
en un ple del mes de setembre pas-
sat, en què va preguntar en quin punt
estaven les ordenances. Segons Mar-
tínez, «és cert que es crearà un per-
judici econòmic als empresaris, als
treballadors i a l’economia local,
però també és veritat que estaven
advertits des del ». 

GERARD BLANCHÉ

El sector de la Sureda d’en Mai-
ró de Roses, ja disposa d’un nou
enllumenat públic, ja que el que
hi havia estava obsolet i amb una
eficàcia energètica deficient. El
nou projecte ha costat . eu-
ros i ha suposat la renovació de
l’antiga instal·lació amb  noves
lluminàries, que aportaran un es-
talvi anual del . El projecte ha

afectat l’enllumenat dels carrers
Pitàgores, Almogàvers, Homer,
Arquimedes, Tales i Píndar.

Abans de les obres, l’enllume-
nat estava format per un quadre
elèctric i  lluminàries, i provo-
cava alts nivells de contaminació
lumínica, desperfectes del mate-
rial i distribució irregular. Ara l’en-
cesa es podrà fer per telegestió, re-
duint el flux en horari nocturn.

REDACCIÓ ROSES

Estalvi del 35% per  la nova
llum de la Sureda d’en Mairó 

La proposta de creació d’un
parc infantil multiaventura és el
projecte que, amb un total de 
vots, ha resultat guanyador del
procés de votació dels Pressupos-
tos Participatius de Roses .
L’Ajuntament ho ha decidit aquest
mes de desembre, després de tan-
car el període de votacions.

El projecte, inclòs en la partida
pressupostària dels Pressupostos
Participatius de Roses -,
inclou una zona amb tobogans,
tor res, rocòdrom, elements per
grimpar, tirolines, pèndols, cor-
des, estructures, entre altres. 

El consistori valora molt posi-
tivament l’augment de participa-
ció assolit enguany respecte a la
convocatòria anterior, i valora la
implicació de tots els veïns i les
veïnes que han pres part d’aquest
procés per a decidir com invertir
. euros del capítol d’inver-
sions del pressupost municipal.

Del  al  de desembre, fins a
 persones –el que representa
un , de participació– van
emetre un total de . vots.  En
l’última fase d’aquest procés, l’ob-
jectiu era escollir a través del web
www.tudecideixesroses.cat la mi-
llor de les  propostes finalistes. 

REDACCIÓ ROSES

La creació d’un parc infantil
multiaventura arrasa als
Pressupostos Participatius

EMPORDÀ

El projecte costarà fins a 300.000 euros. 
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GERARD BLANCHÉ

Els veïns i veïnes van proposar millores per a la plaça i pel pla de circulació.

El govern municipal va convi-
dar als veïns del Mas Oliva a una
trobada per parlar del Pla de mi-
llora de la circulació a la urbanit-
zació, un pla que s’està desenvo-
lupant des de l’àrea de seguretat  i
que està pensat per millorar les
senyalitzacions de diverses zones
de Roses on, ara per ara, es detecta
un dèficit en la seva regulació.
Aquesta mancança pot  compli-
car les situacions de mobilitat i,
segons el regidor de seguretat ciu-
tadana, Joan Plana, genera «te-
mes d’indisciplina crònica», com
per exemple, el mal costum «sis-
temàtic» d’aparcar sobre la vorera
a banda i banda del carrer.
Aquests problemes, segons Plana,
sovint no es corregeixen  amb l’ac-
tuació policial, sinó amb la millor
ordenació de l’espai.

Per aquest motiu, des del con-
sistori s’estan aplicant diferents
mesures, que es van implantant
per zones o barris. «Es va comen-
çar per la de les Garrigues, i ac-
tualment s’està iniciant l’actuació
al Mas Oliva»

La singularitat del Mas Oliva,
però, és l’extensió de la urbanitza-
ció i la quantitat de veïns que
acull, i per això es va veure priori-
tari convocar una reunió per in-
formar els veïns i recollir-ne la
percepció. De fet, el projecte ini-
cial del pla de millora de circula-
ció va tenir demandes veïnals,
com, per exemple, que alguns car -
rers concrets inicialment es pre-
veien canviar a sentit únic, es dei-
xaran tal com estan, a doble sentit,
«així facilitem l’entrada i sortida
de cotxes de l’escola Montserrat
Vayreda». L’altra de les peticions
va ser a l’hora de pintar espais
d’aparcaments i altres elements.
D’una banda, els ciutadans del
Mas Oliva van sol·licitar que es de-

limitin correctament i de manera
unitària els aparcaments en fila
als carrers, per optimitzar l’espai.
Els veïns també van demanar al
regidor que fossin generosos tant
amb l’espai que es deixa per als
aparcaments en els girs, com en la
instal·lació de passos per a vi-
nants. El regidor puntualitza que
«pràcticament hem recollit totes
les demandes i propostes que ens
van plantejar els veïns i les veï-
nes».

Actuació integral
Aprofitant la convocatòria, l’equip
de govern va presentar altres pro-
jectes que tenen per objectiu la
millora d’aquesta urbanització i
que es desenvolupen a través de
les diverses àrees del govern. Joan
Plana confessa que «coincideix
que és una de les urbanitzacions
més necessitades quant a infraes-
tructures, de Roses, dins l’àmbit
històric». En aquest sentit, la vo-
luntat de l’Ajuntament és coordi-
nar totes les actuacions que s’han
de desenvolupar a la zona per tal
que, «quan arriba el moment de
plantejar el Pla de Circulació a
una de les urbanitzacions, es pu-
gui executar una actuació integral
de la zona». 

A la trobada amb els veïns del
Mas Oliva, es van tractar, a més del
pla de millora de la circulació, la
millora de les inversions per a la
canalització d’aigua previstes pels
episodis de pluges de l’asfaltatge
dels carrers i per a  l’execució del
projecte de la plaça al bell mig del
Mas Oliva, obra que s’està duent a
terme des de l’àrea d’urbanisme,
i que «d’aquí poc es podrà inau-
gurar».  Pel que fa a aquesta  refor-
ma en execució de la plaça, els
veïns van realitzar algunes apor-
tacions que «seran estudiades pel
consistori», com la revisió de l’ar-

brat o la instal·lació de gronxadors
adaptats. Respecte a la canalitza-
ció d’aigües pluvials, els ciutadans
de la urbanització rosinca ho per-
ceben com una necessitat real i
urgent, malgrat que des del con-
sistori asseguren que «és un tema
molt tècnic i que cal treballar bé».
El que sembla més fàcil, en gene-
ral, és complaure els veïns amb la
seva petició d’asfaltatge d’alguns
carrers.

Bones sensacions
Durant la trobada, els veïns i les
veïnes van mostrar una actitud
proactiva i positiva, i   malgrat que
no estiguessin d’acord en alguns
dels punts exposats del pla de mi-
llora de la circulació, les crítiques
van resultar constructives. 

L’Ajuntament de Roses  va de-
mostrar una imatge de coordina-
ció i una actitud receptiva. El re-
gidor Joan Plana assegura, des-
prés de l’experiència, que «resulta
molt útil continuar fent aquestes
trobades amb els veïns».

SÒNIA DUÑACH ROSES

Roses intercanvia propostes
amb els veïns del Mas Oliva
L’Ajuntament va recollir les demandes dels veïns i veïnes, i les estudiarà

G.B.

Pràcticament hem
recollit totes les

demandes i propostes
que ens van plantejar
els veïns i les veïnes»

JOAN PLANA
REGIDOR DE SEGURETAT CIUTADANA
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Fins a  empreses s’han unit
en un lobby empresarial rosinc
per «caminar junts per ser més
forts». L’objectiu de l’Associació
d’Empresaris Roses-Cap de Creus
tindrà cinc taules de treball espe-
cialitzades en activitats, oci i na-
tura; allotjament; serveis i mobi-
litat; gastronomia i comerç. 

L’associació s’ha constituït for-
malment en una assemblea, cele-
brada des de l’Estació Nàutica Ro-
ses-Cap de Creus i Shopping Ro-
ses, que va comptar amb la pre-
sència de l’alcaldessa de Roses,
Montse Mindan, el tinent d’alcal-
de i responsable de Promoció
Econòmica, Fèlix Llorens, i de re-
presentants d’un gran nombre de
sectors, i on es va elegir per una-
nimitat l’empresari Miquel Gota-
negra com a president. «Units po-
drem defensar millor les nostres
empreses, tenir una veu més po-
tent davant les administracions i
aconseguir molts dels reptes
plantejats per promoure el nostre
territori i dotar l’empresariat
d’instruments de progrés», va

destacar Gotanegra.
Les taules de treball, que estan

obertes a noves incorporacions,
començaran les reunions el mes
de gener. A més de la junta direc-
tiva, formada per  persones, hi
ha un consell assessor. L’Associa-
ció d’Empresaris Roses-Cap de
Creus uneix dues associacions:
Shopping Roses, amb divuit anys
de trajectòria, i l’Estació Nàutica

(creada fa deu anys). «Hi ha una
part molt important de camí fet i
el que farem ara és enfortir-nos i
unir-nos encara més», va explicar
el president de les dues associa-
cions, que ara presidirà aquesta
gran organització empresarial.

Entre els objectius hi ha el de
col·laborar en el desenvolupa-
ment del territori, fer de portaveu
establint un diàleg constant amb

les diverses forces socials, i poten-
ciar encara més la part de respon-
sabilitat social.

L’Estació Nàutica Roses-Cap de
Creus i l’Associació de Comer-
ciants del municipi van impulsar
aquest any unes jornades amb la
finalitat de fer una reflexió pro-
funda sobre els canvis que marca
el sector turístic i proposar ac-
cions de millora. Les Xerrades per
a la revolució Turística van cloure
amb l’elaboració d’un ampli do-
cument amb  propostes per de-
senvolupar en els pròxims anys en
diferents àmbits: el comerç, la
gastronomia, l’allotjament, la mo-
bilitat i les activitats, l’oci i la natu-
ra. El document també plantejava
un canvi de model associatiu amb
l’objectiu de crear un potent lobby
empresarial al municipi. Ara
aquest plantejament ja és una re-
alitat.

REDACCIÓ ROSES

Els empresaris s’uneixen en una gran
associació multisectorial com a lobby
Miquel Gotanegra és escollit president de la nova Associació d’Empresaris Roses-Cap de Creus

EMPORDÀ

Representants de la nova associació empresarial.

El partit independent Gent del
Poble de Roses ha formalitzat  la
seva adhesió a la coalició Tots per
l’Empordà, un projecte nascut a
les darreres eleccions locals amb
l’objectiu d’incloure el màxim
nombre possible de candidatures
independents de les dues comar-
ques empordaneses. El regidor de
Gent del Poble, Fèlix Llorens, ex-
plicava que  «Gent del Poble con-
tinuarà com fins ara, decidint lliu-
rement el que cregui convenient
dins l’àmbit de roses de Roses,
però TxE ens dona un àmbit de su-
port extern molt important per a
qualsevol grup cent per cent inde-
pendent com el nostre». Així ma-
teix, Carles Motas i Xavier Dilmé,
president i gerent de TxE, feien in-
cís en el fet que és un paraigua de
suport jurídic i d’intercanvi d’ex-
periències que garanteix a tots els
seus membres plena sobirania en
els seus respectius municipis.  TxE
té presència a  municipis i 
ajuntaments. Gent del Poble és el
segon partit de la comarca en su-
mar-s’hi, després del SOM d’Em-
puriabrava i Castelló.

REDACCIÓ ROSES

Gent del Poble se
suma a la coalició
TxE , de partits
municipalistes 
de l’Empordà

L'Associació representa 150
empreses, que en temporada
alta generen més de quatre
mil llocs de treball

Després de diverses aturades en
la licitació del servei de recollida
dels residus sòlids urbans, neteja
viària i platges i de gestió de la dei-
xalleria municipal, finalment, s’ha
tirat endavant la contractació de
l’empresa FCC Medio Ambiente
S.A. per .., euros anuals,
i un termini de  anys pror  rogables
anualment fins a  anys més.   El
procés, iniciat l’octubre del
,va rebre tres ofertes, dues de

les quals van ser excloses  per mo-
tius i en fases diferents, i que van
ser objecte de recursos, suspenent
reiteradament el tràmit. Ara, el Tri-
bunal de Comptes ha resolt l’últim
recurs i ja es pot adjudicar.  Juan
M. Fernández ha destacat la im-
portància que el nou adjudicatari
hagi de presentar nova documen-
tació  perquè  «li recordem totes les
especificacions tècniques que ha
de complir, pel procés de posada
en marxa del nou servei».

SÒNIA DUÑACH ROSES

Dos anys després, s’adjudica 
la recollida d’escombraries 

 Des de divendres ja es pot passar pels jardins del Mas de les Figueres, da-
vant de la platja de la Perola.  Aquest nou espai de 2.066 m² donat per Josep
Oriol Martí Bagué, té un gran valor social, paisatgístic i també urbanístic, i és el
nexe d’unió entre el front de mar i el centre urbà de la vila.

Mas de les Figueres Inaugurat el jardí públic

EMPORDÀ
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l Consell Comarcal de
l’Alt Empordà presta
servei als  municipis
de la comarca i tots i ca-

dascun dels altempordanesos i alt -
empordaneses. L’elevat nombre de
municipis suposa un repte, alhora
que es fa més evident la necessitat
d’un ens que presti serveis manco-
munats. El Consell Comarcal està
organitzat en diferents àrees amb
competències en benestar social,
turisme, serveis tècnics, consum,
noves tecnologies, habitatge, joven-
tut, promoció econòmica, medi
ambient i ensenyament i cultura. 

El Consell es constitueix per pri-
mera vegada el  de març de 
amb Marià Lorca com a president,
i amb l’Ajuntament de Figueres com
a seu provisional. La creació
d’aquesta administració (com els
altres consells comarcals de Cata-
lunya) va ser fruit  d’una llei del 
d’abril de , sobre l’organització
comarcal de Catalunya. Al capda-
vant del consell han prosseguit a
Lorca: Martí Palahí, Jordi Cabezas,
Pere Vila, Consol Cantenys, Xavier
Sanllehí, Ferran Roquer, Montse
Mindan i l’actual presidenta, Sònia
Martínez.

La necessitat d’un ens que aglu-
tinés la prestació mancomunada de
serveis era evident des d’uns anys
abans de constituir-se la corporació
comarcal. La Mancomunitat Inter-
municipal de l’Alt Empordà es va
crear per donar un servei conjunt

de gestió de residus i, fins a la crea-
ció del Consell, diversos municipis
s’hi van anar adherint. L’actual abo-
cador comarcal, situat a Pedret i
Marzà, va néixer com a abocador
municipal de Castelló d’Empúries
per després rebre –ja a mans de la
mancomunitat– residus de Roses i
Figueres.

Des de la seva creació, el Consell
Comarcal ha anat sumant compe-
tències i serveis, esdevenint una ad-
ministració essencial en qüestions
com la gestió de residus, la prestació
de serveis socials, la gestió del trans-
port i menjador escolar o l’impuls
d’activitats per a joves que es realit-
zen a l’Oficina Jove, entre altres.

El plenari comarcal està consti-
tuït per regidors dels municipis que
formen la demarcació d’acord amb
els resultats electorals aconseguits
en les eleccions municipals per
«cada partit, coalició, federació o
agrupació d’electors». 

Així doncs, el nombre de conse-
llers comarcals es determina segons
els residents de la comarca. En el cas
de l’Alt Empordà, actualment, hi ha

 membres al plenari.
Els òrgans del Consell Comarcal

són: el ple, la presidència i la comis-
sió especial de comptes. També for-
ma part de l’organització comarcal
el gerent, que té funcions executi-
ves. De tots aquests òrgans, la llei en
determina minuciosament quines
són les atribucions i les funcions
que tenen.

Consell d’Alcaldes

No menys important és el Consell
d’Alcaldes, que està format per tots
i cadascun dels alcaldes i alcaldes-
ses de la comarca. En aquest espai,
s’informa de tots aquells aspectes
rellevants de la corporació comar-
cal, com per exemple el pressupost.
El Consell d’Alcaldes és també un
òrgan de suport del Consell en tant
que determina les prioritats comar-
cals a partir de les necessitats dels
municipis. Altres funcions que exe-
cuta són les de proposar solucions
a problemes administratius i del
funcionament de serveis públics
que els afectin, emetre informes so-
bre matèries de competència co-
marcal, proposar solucions o siste-
mes alternatius supramunicipals i
la seva forma de gestió o altres for-
mes associatives per a finalitats
d’interès públic.

Serveis i reptes de futur

Gradualment, el Consell Comarcal
aglutina més treballadors i les ne-
cessitats d’espai han anat augmen-
tant. L’actual seu, situada al carrer
Nou de Figueres, es va inaugurar

durant les Fires de , en una
casa d’estil clàssic modernista co-
neguda com a Can Pagès o Can
Garida. L’espai s’ha fet petit per en-
cabir totes les àrees, motiu pel qual,
amb el temps, s’han dispersat alguns
serveis. L’Àrea de Joventut s’ha re-
convertit en l’Oficina Jove i està si-
tuada a l’antic alberg de joventut,
Promoció econòmica i Turisme es
troben al carrer Clerch i Nicolau i
Medi Ambient està situat al carrer
Sant Llàtzer, també de Figueres. Ara
la voluntat és crear un altre lloc de
referència on els ciutadans puguin
trobar tots aquests serveis que ac-
tualment estan dispersats.

Serveis tècnics

Els serveis tècnics presten assistència
tècnica per a la redacció de projectes
i per les direccions d’obres per als
ajuntaments de la comarca que ho

sol·licitin. També donen suport a
la resta de l’ens en projectes diversos
com el FEDER, PECT I BICITRANS-
CAT. L’Àrea de Noves Tecnologies
dona suport als ajuntaments a l’hora
d’implementar nous aplicatius.

Habitatge

Quant a l’oficina d’habitatge, es
presten les tasques d’assessora-
ment i gestió de serveis en matèria
d’habitatge, així com el programa
de mediació per al lloguer social
d’habitatges de tota la comarca.
Aquests serveis es presten mitjan-
çant dos convenis amb la Generali-
tat de Catalunya. Un primer conve-
ni per a l’assessorament i la gestió
de serveis en matèria d’habitatge en
el qual s’assumeixen les funcions
d’informació i atenció ciutadana,
de gestió d’activitats i serveis. Un se-
gon conveni relatiu al programa de

E

AJUNTAMENT
D’AJUNTAMENTS
Des de 1988, el Consell
fa costat als municipis

REDACCIÓ
FIGUERES

L’aleshores alcalde de Figueres, Marià Lorca, va ser escollit com 
a primer president d’aquest organisme, creat per llei de 1987 aprovada
pel Parlament i que prenia el relleu a la Mancomunitat de Municipis

El nombre 
de consellers, 
33 a l’Alt Empordà,
es determina
segons els residents
de la comarca

Els components del plenari del Consell
Comarcal de l’Alt Empordà en el rebedor 
de la seu del carrer Nou, a Figueres.



mediació per lloguer social d’habi-
tatges, per al qual el Consell Comar-
cal es compromet a mantenir la bor-
sa de mediació per al lloguer social,
realitzar funcions d’informació i de
mediació i cessió. Es gestionen tam-

bé les sol·licituds de cèdules d’ha-
bitabilitat i es porta a terme el servei
d’Ofideute, servei d’informació i as-
sessorament adreçat a famílies amb
dificultats per atendre al pagament
dels préstecs hipotecaris.

Turisme

L’Àrea de Turisme té establert un
programa de treball que assegura
el desenvolupament de les diverses
iniciatives turístiques existents, les
dota de contingut (incorporant-hi
els recursos, nous elements d’interès,
documentació, etc.), facilita la seva
gestió (senyalització, manteniment)
i dona suport a la creació de pro-
ducte turístic, a través de la impli-
cació dels agents turístics públics i
privats a través de l’associació Em-
pordà Turisme.

Cultura

L’Àrea de Cultura impulsa i cataloga
com a Bé Cultural d’Interès Local
aquell patrimoni cultural en aquells
municipis de menys de cinc mil
habitants. També han posat en mar-
xa una convocatòria per a agents

culturals de la comarca i el pressu-
post per al  preveu l’execució
del projecte PECT per a la valorit-
zació del patrimoni cultural de la
pedra seca a la Garriga d’Empordà.
El servei d’ensenyament està finan-
çat totalment pel Departament d’En-
senyament i s’encarrega de la lo-
gística dels itineraris escolars del
territori comarcal, alhora que porta
la gestió del servei de menjador es-
colar de més del  de menjadors
escolars de la comarca.

Benestar Social

Benestar social disposa d’una cartera
d’àrees que es reparteix en cinc ser-
veis: Atenció Social primària, Atenció
a la infància, l’adolescència i la dona,
la promoció de l’autonomia personal
i atenció a la dependència, la pre-
venció i atenció de l’exclusió social
i inclusió social i ciutadania. 

L’any  tenen previst donar
més pes als serveis vinculats a la in-
tervenció comunitària als munici-
pis i a la continuació del desplega-
ment dels serveis socioeducatius
davant de situacions de risc de la in-
fància i l’adolescència.

Altrament, l’envelliment de la po-
blació de la comarca fa que sigui ne-
cessari l’augment dels serveis que
van dirigits a la promoció de l’auto-
nomia d’aquest col·lectiu com són:
el Servei d’Ajut a Domicili i el Servei
de Teleassistència Domiciliària i al-
tres programes de suport a la de-
pendència. La línia dels ajuts d’ur-
gència a persones i/o famílies tam-
bé ha experimentat un increment,
ja que encara continua sent indis-

pensable cobrir les necessitats bà-
siques d’aquestes.

Medi ambient

Medi ambient gestiona tot allò que
fa referència a la gestió de residus i
ara està abocat en desenvolupar
projectes que puguin frenar i revertir
el canvi climàtic. Aquest  se-
guiran impulsant accions de sensi-
bilització envers el reciclatge i po-
tenciar el compostatge de la fracció
orgànica donant d’alta més com-
postadors casolans i instal·lant nous
compostadors comunitaris.

Joventut

L’Àrea de Joventut desenvolupa tot
un seguit de línies estratègiques
amb els grans objectius de fomentar
l’emancipació juvenil i el foment
de la participació ciutadana. Si bé
la cara visible de l’Àrea és l’Oficina
Jove, on s’impulsa un programa de
cohesió social, oci i cultura, també
donen suport als ajuntaments a tra-
vés del tècnic de joventut compartit,
on porten a terme el programa
Okup’Alt i fomenten els hàbits sa-
ludables. També han creat una xarxa
de municipis on es fomenten les
festes lliures de sexisme.

Promoció econòmica

Promoció econòmica treballa amb
un seguit d’iniciatives, algunes con-
solidades com el Club de Feina que
es du a terme en el marc de la Xarxa
Comarcal d’Inserció Laboral. L’altre
projecte consolidat és el dels Premis
Emprenedors Alt Empordà, com-
partit amb altres administracions i
entitats. 

Aquesta àrea també coordina la
contractació dels joves del progra-
ma Joves en pràctiques i de cara al
 hi ha la previsió d’execució,
mitjançant dos AODL, del desen-
volupament del Pla estratègic co-
marcal del comerç i de la continua-
ció del pla de desenvolupament in-
dustrial (polígons).

Consum

L’Oficina del Consumidor, a través
d’un conveni d’encàrrec de gestió
amb l’Agència Catalana de Consum,
atén i informa les persones consu-
midores de la comarca així com la
tramitació de les queixes, reclama-
cions i denúncies que se’n derivin i
la realització d’actuacions en matèria
de consum.
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Marià Lorca (CiU)

De 1987 a 1995
Martí Palahí (CiU)

De 1995 a 1999
 Jordi Cabezas (CiU)

De 1999 a 2007
Pere Vila (CiU)

De 2007 a 2009
 Consol Cantenys (PSC)

De 2009 a 2011
Xavier Sanllehí (CiU)

De 2011 a 2015
 Ferran Roquer (CiU)

De 2015 a 2018
Montse Mindan (CiU)

De 2018 a 2019
 Sònia Martínez (JxCAT)

Des de 2019
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Marià Lorca va presidir el primer Consell Comarcal el 1988.
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«Hi ha un moment en què has
de decidir si menjar o pagar», ex-
plica en Raimon. Ell i la Leo van
tenir molt clar que apostaven per
sobreviure. Una parella de Roses
afectada per pobresa energètica,
amb una història vital plena d’en-
trebancs que han anat superant
dia a dia amb optimisme. 

Actualment, els rosincs fa gai-
rebé dos anys que viuen en una si-
tuació angoixant. La propietària
del seu pis mai els ha fet arribar
cap contracte legal, i els ha anat
apujant el preu acordat. Un diven-
dres a la tarda, i sense previ avís,
es troben sense llum a l’habitatge.
Després d’aconseguir acollir-se a
la llei de pobresa energètica i re-
cuperar el fluid elèctric, van haver
de sortejar els Desokupa (agrupa-
ció radical que actua emparant-se
en la força per provocar desnona-
ments), que van picar la porta de
casa seva fins a tres vegades. Tot i

això, tenen molt clar que «no es
pot viure amb por» i que, en
aquestes situacions, «la vergonya
no ajuda». Cal demanar ajuda. En
aquest sentit, valoren molt positi-
vament el suport que els ha donat
la PAH de Figueres, un lloc on set-
manalment es reuneixen perso-
nes afectades amb les mateixes
problemàtiques i busquen solu-
cions conjuntament. 

«Busca’t la vida»
L’Olga vivia en un pis compartit a
Figueres. D’un dia per l’altre,  des-
prés d’un episodi d’amenaces i
crits per forçar-la a marxar, li van
tallar la llum. Durant el dia, va fo-
calitzar les seves energies en l’aju-
da a una colònia de gats. De nits,
les espelmes eren les seves aliades.
L’austríaca explica com va haver-
hi un moment, quan es va quedar
sense casa, que des de Serveis So-
cials li van aconsellar que se
n’anés a viure amb alguns amics o
familiars, «és molt greu que la res-
posta de l’administració sigui
‘busca’t la vida’», lamenta. Des-
prés d’un any i mig esperant una

solució, li van oferir un pis de pro-
tecció oficial que la Generalitat té
a Figueres i, just abans de signar el
contracte, l’informen que està
ocupat. Mig any més esperant que
tornés a quedar buit per poder en-
trar. I un cop dins, sense nevera ni
rentadora, li arriba una factura de
llum «desorbitada». Va optar per
reduir el consum al màxim, pres-
cindint de la vitroceràmica i utilit-
zant un foc de butà que amaga en
cada inspecció.

Davant d’aquestes situacions,
l’Ajuntament de Figueres va im-
pulsar fa tres anys un Punt d’Apo-
derament Energètic, per fomentar
la presa de consciència en la gestió

de l’energia. El Consell Comarcal
de l’Alt Empordà també treballa en
aquesta línia amb el Punt d’Infor-
mació Energètic itinerant. El con-
sistori figuerenc explica com les
polítiques d’ajuts econòmics du-
rant anys no han donat els resul-
tats esperats. La pressió dels
agents socials i entitats han mos-
trat a l’administració la importàn-
cia d’empoderar la població per
lluitar pels seus drets. «Amb
aquest programa aconseguim mi-
llores reals, perquè és una lluita di-
recta contra els oligopolis», afirma
Vivi Pérez, de l’Oficina d’Inclusió
Social de Figueres.

Informes de vulnerabilitat
El Consell treballa cada dia amb
aquesta problemàtica, que va a
l’alça. Tot basant-se en la legisla-
ció catalana d’aquest àmbit (llei
/), actuen a partir de dues
vies. La primera es tracta d’elabo-
rar informes de vulnerabilitat, que
serveixen per aturar els talls de
subministraments. Periòdica-
ment, les empreses subministra-
dores envien llistats a les adminis-

tracions amb les persones que te-
nen factures pendents. Quan
aquests arriben al Consell Comar-
cal, hi ha una persona dedicada
exclusivament a examinar els llis-
tats i fer citacions per escrit als
afectats. En un termini de  dies,
la persona ha de comparèixer a
l’administració perquè valorin si
és vulnerable o no. Es tenen en
compte requisits econòmics, si es
necessita algun aparell elèctric
connectat a alguna mena de sub-
ministrament, ja sigui per malal-
tia o dependència, i també s’exa-
mina si té a càrrec seu una  perso-
na dependent o discapacitada.
Després de l’anàlisi, els tècnics va-
loren si es pot aconseguir un in-
forme positiu de vulnerabilitat
energètica, que té una vigència de
sis mesos. A continuació, els Ser-
veis Socials s’ocupen d’enviar
aquest informe a la companyia
que toca, i així aturen els talls.

Després dels primers sis me-
sos, la gent ha de ser conscient
que el document venç, i que s’ha
de tornar a presentar a Serveis So-
cials per avaluar-se. «Aquesta llei

El deute amb les subministradores a l’Alt Empordà creix i la burocràcia limita el confort i el benestar de les famílies

VULNERABILITAT  Després de quatre mesos de l’amenaça d’Endesa cap a les administracions locals i usuaris, la Generalitat s’ha compromès  
a obligar l’empresa a assumir la condonació del deute i un 60% dels futurs impagaments de les famílies en situació vulnerable.

FIGUERES

Paola García | Aida Vilar

EDUARD MARTÍ

Les persones amb pobresa energètica conviuen amb una realitat que els obliga a modificar els seus hàbits. 

Figueres va crear un Punt
d’Apoderament Energètic 
per fomentar la consciència 
en la gestió energètica

Des del Consell Comarcal citen
els afectats per fer informes
de vulnerabilitat i per aturar
talls de subministraments

Famílies que conviuen amb pobresa
energètica, una realitat que va a l’alça



deixa fora moltes persones que
són encara més vulnerables per-
què expulsa tots aquells que te-
nen contractes irregulars o direc-
tament no en tenen», explica Car-
me Ortega, coordinadora de Ser-
veis Socials del Consell. 

Ajuden a reduir el deute
La segona via en què s’intervé des
del Consell és a assumir part del
deute dels afectats. Les factures
pendents sempre són vitalícies
per a la persona, però des dels Ser-
veis Socials disposen d’unes par-
tides especials (la de serveis d’ur-
gència i la de pobresa energètica)
per ajudar a cobrir algun semestre
d’aquests pagaments.

Deute Endesa
L’empresa subministradora d’e -
nergia més comuna a l’Alt Empor-
dà va enviar aquest estiu una carta
amenaçant els ajuntaments cata-
lans amb el pagament del 
dels deutes de les famílies més
vulnerables. Les entitats locals
van fer un front comú negant-se a
fer-ho, i des de llavors han nego-
ciat amb el Govern de la Genera-
litat, administracions i entitats
com l’Aliança contra la Pobresa
Energètica. La setmana passada,
el president Quim Torra anuncia-
va el compromís d’obligar Endesa
a eliminar la totalitat del deute i
de crear un Fons d’Atenció Soli-
dària per assumir futurs impaga-
ments, finançat com a mínim en
un  per les companyies sub-

ministradores, i com a màxim en
un  per les administracions
públiques. L’APE celebra, en part,
el resultat de la negociació, «no
compartim que l’Administració
pública assumeixi part dels pos-
sibles impagaments futurs, per

molt que sigui en un percentatge
inferior al de l’empresa» però són
conscients de la necessitat que es
«desbloquegi definitivament» i
aquestes famílies puguin comen-
çar de zero i comptin amb tota la
protecció possible.

AFECTATS                                                                                                                                   2018                                2019                

Figueres                                                                                                      280                       480*

Castelló                                                                                                         19                           60

Roses                                                                                                             46                           65

Vilafant                                                                                                          6                             10

Comarca (sense Figueres, l’Escala i Roses)                                                     141                         234

Informes favorables de pobresa energètica

*El 60% estan pendent de tràmits.                                                                            Font: Serveis Socials de la comarca

Seguiu  l’actualitat a través de la nostra web
Informació actualitzada diàriament 24/7

www.emporda.info 

COMUNICACIÓ

EMPORDÀ

Carme Ortega fa més de vint
anys que és la coordinadora de
Serveis Socials del Consell Co-
marcal de l’Alt Empordà, i cada
dia treballa amb casos de po-
bresa energètica.

Com es detecten els casos
de pobresa energètica? 

Tenim dues vies. La primera
és a partir dels informes de les
subministradores, que ens en-
vien llistats amb gent que no
paga els rebuts. Nosaltres citem
aquestes persones, les avaluem,
i si està empadronada al domi-
cili del deute i coincideix amb
els requisits necessaris, els fem
un informe positiu de pobresa
energètica. La segona via són
totes aquelles persones que ja
són usuàries de Serveis Socials,
que coneixem la seva situació i
compleixen els requisits. A ban-
da de fer-los l’informe, que els
impedeix un tall de llum durant
sis mesos, amb unes altres par-
tides que tenim a Serveis Socials
intentem pagar part del deute
d’algunes de les persones. 

Després d’emetre l’infor-
me, se’ls fa seguiment?

La cita més rellevant després
d’emetre l’informe de vulnera-
bilitat energètica és després de
sis mesos, moment en què venç
aquest document i, per tant, les
subministradores podrien tor-
nar a fer talls. Per això, abans
dels sis mesos és bo que vinguin
a Serveis Socials perquè els tor-
nem a avaluar, i poder tornar a
emetre l’informe. De totes ma-
neres, com que la majoria
d’usuaris ja tenen un expedient
obert a serveis socials per altres
temes, se’ls fa seguiment. 

Hi ha un perfil concret de
gent que pateix aquest proble-

ma?
Els casos més comuns són fa-

mílies amb més d’un fill, perquè
com més persones viuen en un
habitatge, més despesa es gene-
ra. El més segur és que una per-
sona vulnerable amb pobresa
energètica tingui també altres
problemes. Si algú no pot pagar
els subministraments essen-
cials, segurament també tin-
dran problemes per pagar el llo-
guer, despeses dels fills o el
menjar, per exemple. 

Es fan tasques de preven-
ció?

Sí. Fem moltes accions pre-
ventives i educatives perquè la
gent entengui que, com menys
gastem, millor. Això, la gent gran
ho tenia incorporat i els joves ho
hem perdut. Per prevenir
aquest problema, des de l’àrea
de Medi Ambient van aixecar el
Punt d’Informació Energètica,
que és itinerant pels pobles, i on
s’informa què produeix estalvi
(aïllament de finestres, leds en
comptes de lluminària tradicio-
nal, etc.). És un tema de cons-
ciència mediambiental que
afecta la butxaca de les perso-
nes. Hem d’aprendre a ser con-
sumidors conscients. 

AIDA VILAR FIGUERES
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«Una  persona vulnerable
amb pobresa energètica
sol tenir altres problemes»

Entrevista Carme Ortega
 CORDINADORA DE SERVEIS SOCIALS DEL CONSELL COMARCAL

A. V. 

L’experta Carme Ortega.

Llei catalana 24/2015 per a afrontar l’emergència
 L’Informe sobre la pobresa energètica a Cata-
lunya, de 2013, documenta els seus impactes so-
cials, sanitaris i mediambientals i denuncia el so-
breesforç que implica l’acumulació de deutes vin-
culats al pagament de factures. En aquest sentit,
el Govern va desenvolupar la Llei 24/2015, on in-
dica que les administracions públiques «han de
garantir el dret d’accés als subministraments bà-
sics a les unitats familiars en situació de risc d’ex-
clusió residencial, d’acord amb l’article 5.10, men-
tre duri aquesta situació». La llei estableix acords

amb les companyies «per a garantir ajuts a fons
perdut a les unitats familiars en situació de risc
d’exclusió residencial o descomptes molt nota-
bles en el cost dels consums mínims». Quan la
subministradora hagi de fer un tall, la normativa
obliga a fer un informe previ als serveis socials
municipals per a determinar si la unitat familiar
es troba en una de les situacions de risc determi-
nades per l’article 5.10 i, en cas que es compleixin
aquests requisits, «s’han de garantir els submi-
nistraments bàsics».

EDUARD MARTÍ

«Hi ha un moment en què has de decidir si menjar o pagar», assegura un dels testimonis. 

 La PAH de Figueres es troba cada setmana per compartir les problemàti-
ques entorn l’habitatge. Una és la dificultat de fer front als rebuts dels submi-
nistraments bàsics. La pobresa energètica afecta  la majoria d’assistents a l’as-
semblea i ho intenten solucionar entre elles amb accions i empoderament.

PAH Afectats per problemàtiques d’habitatge

A. V. 



Des que es va iniciar el Projecte
Sèpia (PS) l’any , s’han pogut
salvar .. ous de sèpia i ca-
lamar, entre aquells que han situat
a les sepieres i els de les incuba-
dores. Aquests ous s’haurien per-
dut si els pescadors no els hagues-
sin recuperat, i s’han pogut incor-
porar a l’ecosistema de les badies
de Roses i de Pals. Alguns  dels ju-
venils que n’han sortit, han servit
de menjar per les dorades i els llo-
barros, i altres han pogut seguir el
cicle reproductiu, segurament,
posant els seus ous a les sepieres
del PS, augmentant la població lo-
cal de cefalòpodes. Boris Weitz-
mann, biòleg del PS, ha  admès
que «ningú sabria dir si  aquest
milió i mig salvat són molts o són
pocs», però destaca que la impor-
tància de la dada publicada des-
prés d’aquests anys treballant rau
en «la satisfacció que tenen els
pescadors fent accions directes
per minimitzar el seu impacte i
per millorar la reproducció de les
espècies». Tasca que ara passarà
a mans dels mateixos pescadors.

Del PS també en destaca la seva
implicació en l’educació ambien-
tal. Fins ara han rebut  alum-
nes de sis centres diferents, fent
activitats de descoberta i creant
un «lligam emocional» entre els
nens i les nenes i calamars i sèpies,
amb l’objectiu d’apropar-los al
medi i fomentar el respecte a l’en-
torn. També han rebut grups bel-
gues i i alemanys interessats en la
preservació dels cefalòpodes.
Aquestes accions han seguit els
objectius d’educació ambiental
del Parc Natural del Montgrí, Illes
Medes i Baix Ter, un dels princi-
pals col·laboradors del projecte,
juntament amb el consistori de
l’Escala. 

Objectius 2020
De cara a aquest any vinent, PS vol
impulsar una nova prova pilot. El
repte és que siguin els mateixos
pescadors els que liderin el pro-
jecte «de forma autònoma i auto-
suficient», tot i que afegeixen que

«des del Projecte Sèpia se’ls farà
un acompanyament» i cessió de
 incubadores. Per a poder trans-
ferir als pescadors els coneixe-
ments  sobre els processos i pro-
tocols a seguir, s’ha elaborat un
«manual de bones pràctiques, en
què es detalla com fer la recol·lec-
ció i incubació d’ous de cefalòpo-
de i els hàbitats temporals on els
animals posaran els ous».

D’altra banda, Isaac Moya, pes-
cador i un dels principals impul-
sor del PS, ha explicat que «hi ha
alguns pescadors més conscien-
ciats que d’altres», en aquest sen-
tit, preveuen signar un conveni
amb l’associació Arts Menors
Costa Brava, i poder certificar els
productes que provenen de pes-
cadors  artesanals i que participen
directament amb el Projecte Sè-
pia, i  oferir un «al·licient» donant
«un valor afegit» a les sèpies i ca-
lamars que es pesquen. Segons
Moya, «la idea és que la recupera-
ció dels calamars i les sèpies passi
a ser una tasca més del nostre dia
a dia».

El que és segur que continuarà
fent activament el Projecte Sèpia
són les activitats d’educació am-
biental amb les escoles i, també,
amb turistes. Una de les accions,
a més de les activitats amb els
alumnes de les escoles de la zona,
són les sortides en barca per a
veure les barques de pesca arte-
sanal. «Creiem que tindrem de-
manda d’un públic específic, in-
teressat en aprendre coses del
mar i la pesca, i en temes de con-
servació i sostenibiltat».  

Un futur incert
Si bé el Projecte Sèpia s’orienta a
fomentar un canvi en la manera
en què ens relacionem amb el
mar, entenen que «un any po-
drem salvar molts ous, i un altre
menys, depenent de la meteoro-
logia, de la mala mar, etc.», també
és cert que està augmentant la
temperatura pel canvi climàtic.
«Hem tingut rècord de  graus, el
màxim registrat en  anys» i  els
pronòstics climàtics no són favo-
rables al Mediterrani. Weitzmann
creu que «és difícil preveure quins
efectes tindrà l’augment de tem-
peratura sobre la reproducció de
les espècies, però és cert que
aquest any hem tingut problemes
perquè l’aigua s’ha escalfat molt i
els ous, a port, se’ns morien».

SÒNIA DUÑACH L’ESCALA

La base del Projecte Sèpia
passa a mans dels pescadors
S’han pogut salvar més d’un milió i mig d’ous de sèpia i calamar

ACN

Boris Weitzmann i Isaac Moya, impulsors del Projecte Sèpia.

El Projecte sèpia continuarà
amb les tasques d’educació
ambiental amb les escoles,
turistes i públic interessat

El grup d’Esquerra Republica-
na de Catalunya de l’Escala ha
proposat que,  aprofitant la volun-
tat d’actuar al passeig d’Empúries,
s’hi col·loquin senyals verticals
cada  metres per a marcar les
distàncies a les persones que hi
van a córrer. 

Aquests senyals, que s’han ins-
tal·lat en molts passejos de diver-

ses capitals de l’estat com Tarra-
gona, Barcelona, Donostia o A Co-
ruña, permetrien, a les persones
que practiquen aquest esport al
passeig d’Empúries, controlar les
distàncies recorregudes, fer sèries
i facilitar els entrenaments a l’aire
lliure.

Els republicans argumenten
que aquesta acció seria de gran
ajuda als atletes i ajudaria a poten-

ciar l’esport de tota mena al mu-
nicipi. «Aquestes petites inter-
vencions en espais públics són les
que demostren si es creu, o no es
creu, en les coses. Si volem ser un
municipi referent en la pràctica de
l’esport i potenciar-lo en tots els
seus vessants, pensem que aques-
tes  accions són imprescindibles»,
segons Cati Rivera, regidora
d’ERC.

REDACCIÓ L’ESCALA

ERC proposa posar senyalitzacions 
al passeig Empúries pels corredors
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U
n amant apassionat
del bàsquet, aquesta
podria una definició
molt encertada d’Al-

bert Clopés (Figueres, ), actual
entrenador del júnior de primer
any de Club Bàsquet Adepaf Figue-
res. La seva etapa basquetbolística
comença com a jugador, on va pas-
sar per Roses, Castelló, l’Escala i
Llançà fins a l’any , quan va
penjar les vambes.

A Roses, al seu club natal, es va
iniciar  entrenant equips de forma-
ció, i va ser quan l’Adepaf i el Roses
es van vincular, que va entrenar un
sènior per primera vegada, de Ter-
cera Catalana. Les tres temporades
següents va liderar l’Escala, entre
Segona i Primera Catalana. 

Per aquesta campanya -
, el nom d’Albert Clopés ha so-
nat en relació amb dos clubs més,
el Grifeu-Llançà i el Roses. I és que
ajuda en la coordinació dels dos
clubs. «Ara bé, no hi prenc part de
manera molt activa, sinó que sim-
plement hi col·laboro de forma es-
poràdica; que la gent no ho malin-
terpreti», fa broma, el tècnic. Tant
amb en Pitu Company, a Llançà,
com amb en Miquel Soler, a Roses,
respectius coordinadors, «hi parlo
de tant en tant,sobretot d’aspectes
de bàsquet; intercanviem opinions
i debatem al voltant d’una idea de
joc on cadascú dona el seu punt de
vista», comenta. «Hi he anat algun
cop en tots els mesos que portem
de temporada», puntualitza l’en-
trenador de l’Adepaf.

Dues persones amb un vincle
«Si els dono el meu punt de vista,
és perquè són dues persones amb
les quals tinc un vincle. En Pitu va
ser el meu ajudant a l’Escala i l’any
passat feia d’ajudant d’un equip del
Grifeu, i en Miquel fa molts anys
que el conec i he viscut moltes ex-
periències amb ell, dins i fora la pis-
ta», esmenta. 

Per tant, amb qui sí que real-
ment s’hi dedica Clopés és amb
l’Adepaf, on entrena des de la tem-
porada un equip de categoria in-
terterritorial. «El projecte d’en-
guany és maco, tenim un grup
molt bo de treball. L’any passat
vam assolir bons resultats que no
esperàvem, i aquest any hem fet

una gran millora, tot i que els re-
sultats no ens han acompanyat.
Estic molt content perquè hi ha
força nivell», comenta il·lusionat
l’actual comercial de Rehau.

No és un entrenador qualsevol
Si Josep Company i Miquel Soler
tenen confiança per parlar amb
Clopés, és perquè creuen que si
d’alguna cosa en sap, és de bàs-
quet. De fet, té el Títol Nacional
d’Entrenador (Saragossa, ).
«Vaig aprendre moltíssim. Van ser
quinze dies intensos de bàsquet
on cadascú explicava la seva visió
i aprofitaves per crear-te, d’alguna
manera, el teu propi estil de joc i
de bàsquet».

Un bàsquet lliure on es treballi
per conceptes a partir de la lectura
del joc. «Cal aprendre a actuar se-
gons cada situació i a partir d’aquí
jugar per conceptes. Aquest és el
bàsquet que entenc i que crec que
és l’actual», confirma.

Malgrat que pot entrenar a
qualsevol equip de qualsevol ca-
tegoria, Clopés opta des de fa dues
temporades per entrenar en
equips de formació. El motiu
principal és el seu fill Genís, que
va néixer el novembre del .
«Per qüestions d’horari –un equip
sènior acaba molt tard– vaig pre-
ferir un equip de base tot i haver
rebut alguna oferta per liderar un
sènior. A més, que si el bàsquet
formatiu és d’un nivell força alt,
també t’omple, ja que els jugadors
t’obliguen a esforçar-te cada dia
més», raona Albert Clopés.

I cal afegir que es divideixen els
entrenaments de l’equip amb la
Caterina Tarrés. «Ens avenim
molt bé i el grup no ho nota», ex-
plica.

La Tramuntana s’ha de fer forta
Per acabar, Clopés també dona el
seu punt de vista de la situació del
bàsquet actual a la comarca, en
comparació a altres zones de Ca-
talunya com Manresa o Girona.
«L’Associació Tramuntana hauria
de parlar més, sobretot de bàs-
quet, i entendre’s més per arribar
a tenir més complicitats. Crec que
les marquesde cada club i els egos
de la gent que els lidera impedei-
xen que puguem fer iniciatives co-
munes (caldria pensar quines),
que de ben segur augmentarien el
nivell de la comarca», afirma Al-
bert Clopés. «De tant en tant sí
que surten equips bons, però no
tenen gaire continuïtat». 

CB ADEPAF

Albert Clopés

Entrenador de bàsquet. Combina la vida familiar
amb entrenar un júnior interterritorial a l’Adepaf i donar
un cop de mà al Grifeu de Company i al Roses de Soler.

La llegendària
història de l’home
dels tres clubs

AL TWITTER

Si em doneu
6.000 euros

al mes seré classe
mitjana i el que em
demaneu que sigui.
Fins i tot semblaré
apurat»

PEP PRIETO
@PEPPRIETO

Sempre dic que
els meus grups

preferits són Slayer,
Radiohead i King
Crimson però el que
de veritat m’agrada
són The Carpenters»

JAIR DOMÍNGUEZ
@SEMPRESALUDAVA

La nostra falta
d’empatia no

ens permet entendre
els apuros que passen
per mantenir una
segona casa a l’Alt
Empordà (heretada)»

JOSE ANTONIO NOGUERA
@JOSENOGUERAUAB

Deixa’t d’hòsties.
La millor gamba

del món és la del Cap
de Creus i el millor arròs
es fa al Port de la Selva.
I ‘lo sabes’»

ROGER PINART
@ROGERPINART

Ara aneu
i expliqueu-los

als indys escocesos que
millor no anar plegats,
que si es dividissin per
finors de pell sumarien
més»

FRANCESC CRUANYES
@FCESCRUANYES

Perfil
Ignasi Quintana FIGUERES
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Quan aquests dies passegeu
pels carrers de Roses, podeu fi-
xar-vos en la decoració dels apa-
radors d’algunes botigues que te-
nen com a signe d’identitat un ar-
bre de fusta il·luminat, que és la
icona que distingeix un projecte
educatiu.  Els estudiants de pri-
mer del Cicle Formatiu d’Activi-
tats Comercials del Centre Esco-
lar Empordà han estat els disse -
nyadors d’aquests espais comer-
cials. La iniciativa, de caràcter
transversal,  agrupa diferents ma-
tèries curriculars i forma part del
projecte de mentoratge Win&Go.

En vista a la seva planificació
nadalenca, els responsables de
l’Associació  de Comerciants de
Roses (Acor) es va posar en con-

tacte amb el Centre Escolar Em-
pordà per convidar els alumnes
del cicle formatiu a exercir d’apa-
radoristes d’algunes botigues del
municipi. La iniciativa va ser
aplaudida per l’institut, que de
seguida va animar els alumnes a
preparar els dissenys.

Presentació al Teatre Municipal
L’Acor va conèixer el projecte
Win&Go en el decurs d’una pre-
sentació que va fer el Centre Es-
colar Empordà al Teatre Munici-
pal i el projecte d’aparadorisme
nadalenc és la primera acció que
es tira endavant.

«Finalment hem fet nou apa-

radors i la veritat és que ha estat
un èxit per als comerciants, per-
què els ha encantat la feina que
han fet els alumnes. Els joves, per
la seva banda, han pogut portar a
la pràctica aprenentatges de l’au-
la en aparadors de veritat, i han
vist fet realitat un projecte seu,
dissenyat per ells», ha explicat la
directora pedagògica del Centre
Escolar Empordà, Carme Con-
dom. Les botigues associades de
l’Acor que s’han adherit a la ini-
ciativa són: Íntima, Sa botigueta,
Mim’s, Carnisseria Victòria, Frui-
tes Mont, Boutique Emme, Nou-
nens, Calçats Dari, Strena’t i la
botiga de Càritas, en què s’ha re-
fet tot l’aparador.

La icona que distingeix tots els
aparadors dissenyats pels alum-
nes d’Activitats Comercials és un
arbre de fusta amb llums. Aquest
element l’han creat en tres mides:
gran, petita o mitjana.

L’aparadorisme rosinc,
amb firma d’estudiants 
Alumnes del Centre Escolar Empordà han fet els dissenys nadalencs

Les creacions nadalenques que han dissenyat els alumnes es poden veure en nou botigues de Roses i tenen com a icona un arbre de fusta il·luminat.

CENTRE ESCOLAR EMPORDÀ

ROSES

Mairena Rivas
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Els joves de primer del 
Cicle Formatiu d’Activitats
Comercials han materialitzat
un aprenentatge de l’aula
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• Advocat

• Administració 
de comunitats de propietaris

• Assegurances de la llar

• Gestió de finques, compra i   
venda de cases i apartaments

• Declaració de la Renda

• Serveis de tota classe 
per a la seva propietat

gestions immobiliàries

obert tot l’any
c/ Cap Norfeu, 25 · Apartat de correus núm. 376 · Roses
Tel. 972 154 535 · Fax 972 154 536 · info@gestinpa.com



L’agència immobiliària Promo-
cions Costa Brava és un referent a
la comarca, un territori al qual
dona servei des del carrer Cap
Norfeu número , de Roses. Pro-
mocions Costa Brava compta
amb més de quaranta anys d’an-
tiguitat, una trajectòria que avala
la seva professionalitat. Els seus
representants destaquen que te-
nen la sort de poder representar
la Companyia AXA Seguros, reco-
neguda mundialment. 

Consultes online

A la seva pàgina web, els usuaris
poden consultar el llistat d’immo-
bles de compra i lloguer del qual
disposen a l’empresa, principal-
ment ubicats a Roses i a Empuria-
brava.

A banda del web, els professio-
nals que hi treballen destaquen
per la seva professionalitat i voca-

ció de servei. Tots ells coincidei-
xen en el fet que treballar des de
Roses és un privilegi. «Ens fa sen-
tir afortunats treballar a Roses, un
poble encantador que ens ha aco-
llit molt bé, que desprèn un am-
bient festiu gràcies als seus carna-
vals, i en el qual poden gaudir de
l’entorn immillorable de la badia
de Roses».  

El públic potencial d’aquesta
empresa és el client francès que

busca una primera o segona resi-
dència al territori, tot i que també
dona servei a gent del territori i
d’altres nacionalitats. 

El seu horari d’obertura és de
dilluns a divendres, de dos quarts
de nou del matí a dos quarts de
dues del migdia, i de tres a set de
la tarda. Els dissabtes també te-
nen obert en horari intensiu, de
dos quarts de nou del matí a dos
quarts de dues del migdia. 

REDACCIÓ ROSES

L’EMPRESA

PROMOCIONS COSTA BRAVA
ROSES

ADREÇA: carrer  Cap Norfeu, 11
TELÈFON: 972 255 805 
WEB: www.pcbrava.com

PROMOCIONS COSTA BRAVA

Professionals de l’habitatge
L’empresa ofereix diverses opcions de compra i lloguer d’immobles 

JUANJO ALFONSO

Els professionals destaquen per la seva vocació de servei. 

El rosinc Edgar Tarrés inaugura
un nou curs d’especialització a la
Universitat de Girona. La forma-
ció que ara inicia s’anomena Na-
tura i Espiritualitat i es basa en un
curs intensiu que es farà a Roses
del   al  de febrer. 

La formació s’adreça a profes-
sionals del sector turístic que tin-
guin inquietuds en l’àmbit del be-

nestar, la salut, la consciència i el
desenvolupament personal; o a
professionals que es dediquin a
aquests mateixos sectors. 

El curs de Natura i Espiritualitat
permetrà als usuaris desenvolu-
par actituds, habilitats i capacitats

per incorporar hàbits saludables
i de consciència per gaudir d’una
vida plena i amb benestar. Pel que
fa al vessant professional, també
serveix per adquirir eines que ens
aportin coneixements i experièn-
cies relacionades amb el turisme
i el benestar per tal de crear i in-
novar en serveis, productes i ex-
periències que vetllin pel benes-
tar de les persones. 

El curs d’especialització es farà
en horari intensiu al matí i a la tar-
da, hi ha capacitat per a deu per-
sones i costa  euros. L’import
del curs inclou l’allotjament a
l’Hotel Vela de Roses en règim de
pensió completa. 

REDACCIÓ ROSES

Edgar Tarrés prepara un curs
intensiu de natura i espiritualitat
La formació intensiva
tindrà lloc a Roses 
el cap de setmana  
del 14 al 16 de febrer

EMPORDÀ

L’expert Edgar Tarrés. 
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La nostra diferència,
realitzar els

vostres somnis

Plaça Catalunya, 15 · ROSES  ·  T. 972 25 74 44 · www.finquesonyar.com

Francesc Macià, 58-62 | ROSES
Tels. 972 257 915 i 972 257 269 | Fax 972 254 261 i 972 153 295

info@gabinetroses.cat | www.gabinetroses.cat

Us desitgem Bones Festes!
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Riera Ginjolers, 31 • ROSES • Tel. 635 403 755

kimycaramels@hotmail.es

BONES FESTES!

OBERT TOTS ELS DIES 

PREMSA I REGALS

GABRIEL PALOU SL

Instal·lacions
Aigua - Llum - Gas

Climatització
C/ Gravina, 25-29 · ROSES

Tel. / Fax 972 151 722
gpalousl@hotmail.com2
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reparació de vehicles

Plaça Pep Ventura (cantonada c/ Madrid)
Tel. 972 151 696 - 17480 Roses
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RADIO TAXI

� 972 25 30 33

www.taxiroses.com

ROSES

SERVEI LES 24 HORES
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Francesc Galí va presentar, dis-
sabte passat a la sala d’exposi-
cions de Ca l’Anita, Exili, una
mostra que convida a la reflexió
sobre l’exili amb una visió poètica
i fotografies realitzades amb l’an-
tiga tècnica del Pinhole o fotogra-
fia estenopeica. L’exposició ro-
mandrà oberta al públic fins al 
de gener.

La derrota republicana de l’any
 va provocar que entre
. i . persones ha-
guessin d’emprendre el camí de
l’exili, moltes de les quals es van
instal·lar a França i a diversos paï-
sos llatinoamericans. Entre ells es
trobava el besavi de l’autor, en
Francesc d’Assís Galí i Fabra, pe-
dagog i pintor noucentista que,
entre altres, tingué com a deixe-
bles Joan Miró, Llorens i Artigas,

Rafael Benet i Vancells i Ernest
Maragall i Noble. Fou director ge-
neral de Belles Arts durant la Re-
pública Espanyola i va tenir un pa-
per fonamental en la salvació del
patrimoni artístic.

Exili és l’homenatge de Fran-
cesc Galí «a tots aquells que van
haver de fugir el  per defensar
les seves idees. Un projecte que
–tal com indica l’autor–, no aspira
a ser un treball documental, hi fal-
ten localitzacions, però que pre-
tén convidar a la reflexió sobre
l’exili amb una visió poètica, amb
fotografies dels llocs per on van
passar els exiliats i on van ser con-
centrats».

L’estació de Portbou, el coll de
Lli, a la Vajol; Les Salines, a Maça-
net de Cabrenys; el cap Norfeu, el
cap de Creus, la Maternitat d’Elna
o la platja d’Argelers són algunes

de les localitzacions captades pel
fotògraf. La tècnica escollida és
molt antiga, el Pinhole o fotografia
estenopeica, de la qual l’autor se
serveix per transmetre, d’una ma-
nera honesta i onírica, un senti-
ment. Les imatges obtingudes no
són perfectes, els manca defini-
ció, però alhora són quasi màgi-
ques.

Nascut l’any  a Barcelona,
ha viscut a molts llocs, entre ells

Roses (on ha passat la major part
de la seva vida), Barcelona, Sant
Cugat, Madrid i Folgueroles (Vic).
La fotografia és la seva passió i la
seva manera d’explicar la seva vi-
sió del món.

Sobre l’autor
Fa uns anys que Franscesc Galí va
descobrir la lomografia, una revo-
lució en el món fotogràfic que ha
donat lloc a un nou corrent artís-

tic. En un moment tecnològic, on
la fotografia digital sembla triom-
far, la lomografia ha aconseguit
posar en primer pla la mal ano-
menada fotografia analògica.
Aquest descobriment va fer que
Galí tornés a la fotografia química,
analògica o simplement fotogra-
fia, experimentant en tot l’im-
mens ventall de possibilitats des
de Polaroid fins a Pinhole, tal  com
es reflecteix en aquesta mostra.

REDACCIÓ  ROSES

El Cor Lieder Càmera ofereix
–aquest dissabte  de desembre,
a les nou del vespre, a l’església de
Santa Maria de Roses– un concert
especial de Nadal dins el  cicle
«Tarda de Clàssics». Es tracta d’un
recull d’obres agrupades en set
blocs de temàtica nadalenca que
tindrà com a compositor central
Josep Ollé i Sabaté. També s’inter-

pretaran obres originals i arranja-
ments de Manuel Oltra, Salvador
Mas, Ernest Cervera, Josep Vila i
Casañas, Pier Luigi da Palestrina i
Alfred Desenclos, entre altres.
S’oferirà un programa a cappella,
que inclou les cançons de sempre
i ofereix la més àmplia gamma de
colors i textures que un cor pot
oferir. El concert està dirigit per
Josep Vila i té entrada gratuïta.

REDACCIÓ ROSES

El Cor Lieder Càmera ofereix
un concert especial de Nadal

EMPORDÀ

El Cor Lieder Càmera ofereix aquest dissabte 28 de desmbre un concert especial de Nadal.

EMPORDÀ

L’exposició es va inaugurar dissabte passat a l’espai de Ca l’Anita.

Francesc Galí exposa
una visió poètica  
de l’«Exili» a través 
de la fotografia
La mostra es pot visitar fins al dia 26 
de gener a l’espai de Ca l’Anita de Roses

Un Nadal més arriba la repre-
sentació d’Els Pastorets a càrrec
del Grup de Teatre de Roses
(GTR). Així, el Teatre Municipal
va acollir, diumenge passat, la pri-
mera de les tres representacions
de l’obra –també es fa per Sant Es-
teve i el  de desembre– la versió
modernitzada i en català dels Pas-
torets d’Olot.  Les sessions es fan
a dos quarts de set del vespre.

Unes cent vint persones, entre
actors, muntadors, cosidores i al-
tres, participen aquest any en
aquesta «obra de gran format que
s’ha convertit ja  en el planter del

grup», destaca el director Jaume
Sastre. L’elenc assaja des de l’oc-
tubre i que, tot i els anys,  continua
mantenint i fins i tot incremen-
tant el públic, reconeix Sastre. 

Aquest any, la representació no
inclou massa canvis,  però sí que
hi ha  actors que fan nous papers,
i alguna variació en l’escena  de
l’infern i pel que fa al vestuari. De
cara a l’any que ve, «volem que hi
hagi una renovació dels personat-
ges centrals de l’obra».

Reestrena pel març
Així, a més de la tradicional repre-
sentació d’Els Pastorets que el

grup interpreta cada Nadal, la
companyia rosinca pujarà de nou
a l’escenari amb la reestrena  de
l’obra Animals de companyia,
d’Estel Solé, el mes de març vi-

nent. Amb aquesta proposta, la
companyia va iniciar, l’octubre
passat,  una nova etapa després
d’un relleu generacional, on Jau-
me Sastre, amb llarga trajectòria

dins la companyia, assumia la di-
recció del grup. Es tracta d’una co-
mèdia realista tan amarga com la
vida mateixa que posa en relleu la
falsedat de les relacions entre
amics, les esquerdes, les falses
aparences que amaguen rancú-
nies, traïcions i enveges de tota
mena. L’argument gira entorn la
vida de la Beth i com aquesta can-
via de cop quan la seva parella ac-
cepta una feina a Sidney.

Animals de companyia és la
primera obra d’Estel Solé que va
ser representada per primera ve-
gada en el menjador de casa
d’una amiga seva. Està pensada
per ser portada a escena en dife-
rents formats. Pel que fa al seu
muntatge, el Grup de Teatre de
Roses ha creat una escenografia
que representa un menjador-sala
d’estar, però podria representar-
se igualment amb una taula i qua-
tre cadires.

SÒNIA FUENTES ROSES

Els Pastorets tornen de la mà
del Grup de Teatre de Roses
amb tres representacions

EMPORDÀ

Els Pastorets de Roses es poden veure en tres representacions.
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GAT I GOS

PER LLUÍS PUIGBERT

FELICITACIONS DE NADAL
Que la tecnologia no 
es mengi la humanitat

Aquelles persones tan

amables que feu envia-

ments massius d’enginyoses

felicitacions nadalenques per

WhatsApp, recordeu-vos de sa-

ludar i desitjar felicitat als des-

tinataris si els trobeu pel car -

rer, cara a cara. Que la tecnolo-

gia no es mengi la humanitat.

1

PER DAVANT

GASTRONOMIA
La cocció a foc lent 
d’El Bulli de Roses

Les obres d’El Bulli

1846, a cala Montjoi, de

Roses, avancen a bon ritme.

Ben aviat la comarca tindrà de

nou al xef Ferran Adrià ben a

prop de casa, fomentant la cul-

tura gastronòmica i produint

més riquesa i sinergies al nos-

tre territori.

2

SENSIBILITZACIÓ
La importància de visibilit-
zar la feina del cuidador

La fotografia de l’artista

Andrea Bolcato per nor-

malizar el servei de les llars 

residències d’una entitat com

l’Altem, s’exposa al hall de la

Fundació per fer visible la tasca

dels cuidadors, sovint invisi-

bles. Un gran treball de sensi-

bilització i de gran sensibilitat.

3

E
stem passant pels dies més curts de
l’any en hores de llum solar, i sembla
que els nostres ancestres pensaven
que el que passava aquests dies era

que el Sol es moria, o que potser ja s’havia mort.
És per això que encenien llums i focs, per man-
tenir d’aquesta manera el seu esperit, tot espe-
rant la seva renaixença, una renaixença que, evi-
dentment, s’acabava esdevenint any rere any.

Les dites catalanes ja comencen a allargar el dia
pel  de desembre tot dient: «Per Santa Llúcia un
pas de puça», i ja «per Nadal un pas de pardal». I
després va de pressa, perquè «per Sant Esteve un
pas de llebre». I recomencem un nou cicle. Encara,
però, romanem en ple hivern que, no obstant el
fred usual del mes de febrer, ja ens encamina cap
a l’explosió de la primavera.

Malgrat que aquesta història de la mort i resur -
recció del Sol en aquestes dates només és possible
a l’hemisferi nord, potser estaria bé reunificar
aquestes festes i deixar de banda altres comme-
moracions religioses. De fet, gràcies a la poderosa
economia de consum compulsiu, aquests dies
s’enclaven més en un culte a la compra que no pas
a cap altra història, i, si tenim en compte que l’es-
glésia catòlica va decidir posar el naixement de Je-
sús –que de fet no se sap pas quan va nàixer exac-

tament– en aquestes dates aprofitant la vella
creença del naixement del Sol, doncs no estaria
malament deixar les creences religioses per als
creients de veritat i mirar de ser més respectuosos
amb l’entorn tot comprant menys –molt menys!–
i celebrant el pas de l’estació d’acord amb el cicle
de la Terra.

Sí, ja sé que hi ha coses molt arrelades que costa
de treure’ns de sobre, però, si és veritat que ens
trobem en moments de canvi, si hi ha coses que
esdevenen completament insostenibles i que han
d’acabar passant a la història, i en canvi n’hi ha
d’altres que haurem d’assumir com a possibles i
que, per necessitat, hauran de ser molt més res-
pectuoses amb tot, podríem començar a canviar
enfrontant les festes de Nadal (Nadal vol dir Na-
talici, Naixement) tot buscant que el que naixi si-
guin noves formes de convivència, noves maneres
de viure, nous sistemes econòmics que tinguin en
compte l’equilibri i no l’acaparament, noves go-
vernances que s’ocupin més d’escoltar i respectar
la ciutadania que no pas afavorir els interessos
partidistes i dels sectors dominants de la societat,
que naixin també noves maneres de comprendre
que ens facilitin estimar de veritat... 

Deixeu-me doncs que us desitgi un: Feliç Sols-
tici d’Hivern!

FELIÇ SOLSTICI
D’HIVERN

TRAMUNTANADES

A
quest 2019 que estem a punt de deixar
enrere ha estat l’any del quarantè aniver-
sari de les primeres eleccions munici-
pals democràtiques després de la mort
del dictador Franco. Per recordar-ho,

oferim als nostres lectors i lectores un suplement es-
pecial que ens ajuda a rememorar aquest fet. Una
bona part de la història pública d’aquestes quatre
dècades de democràcia municipal en els 68 pobles i
viles de l’Alt Empordà està escrita en els exemplars
publicats fins ara d’aquest Setmanari. Amb aquesta
edició, fem un repàs a alguns fets i protagonistes des-
tacats, amb una entrevista a la primera dona de l’Alt
Empordà que va ser alcaldessa aquell llunyà 1979, la
figuerenca Maria Dolors Godoy. Va ocupar el càrrec
a Cassà de la Selva, on encara viu, carregada d’ener-
gia, als seus 91 anys. També hem reunit les quatre
veus que representen els poders supramunicipals
que estan per sobre dels ajuntaments a la demarca-
ció de Girona: el delegat del Govern de la Generali-
tat, Pere Vila; el president de la Diputació, Miquel
Noguer; la presidenta del Consell Comarcal, Sònia
Martínez, i el subdelegat del Govern de l’Estat, Albert

Bramon. Tots
quatre acumu-
len una llarga
experiència en
la gestió local.

I si hem de
recordar aquell
despertar de

l’anomenada
Transició, permeteu-nos que tornem a publicar el
nom dels primers 68 alcaldes que va tenir la comar-
ca. Tots homes, cap dona. No va ser fins al 1987 quan
aquesta situació anòmala es va començar a trencar
amb l’arribada de la pianista Maria Glòria Vila-Puig
a la presidència del plenari d’Avinyonet de Puigven-
tós. En aquests quaranta anys ha passat de tot. Fets
desagradables, com el famós Ple dels Mexicans de
Roses, de 1989, o l’accés pioner d’un candidat de Ca-
talunya Lliure, el 1991, a l’alcaldia de Vilamacolum.
El batlle, Ramon Parnau, va ser, ironies del destí, el
més jove d’Espanya amb només 19 anys. També par-
lem del Consell Comarcal de l’Alt Empordà i el seu
paper com a gestor de serveis. 

Tot plegat és un repàs que fem per a un aniversari
que ens ha de servir per a tornar a destacar els ajun-
taments com a pal de paller del país. Així ho veiem,
així ens ho sembla.

AJUNTAMENTS, EL PAL
DE PALLER DEL SISTEMA

E
ra el  quan vaig par-
lar una bona estona amb
ella a Vilamacolum, a la
casa pairal  d’en Jordi

Geli, el seu marit. Vam anar a fer-li
una entrevista per a la llançanenca
revista Festa Major, amb l’amic
Joan M. Pau. «De l’Empordà
m’apassiona la claror, la llum mari-
na, viva, incomparable», ens digué.
I també: «Jo demanaria que inten-
téssiu salvar els xiprers, els que
queden. A Grècia hi ha boscos sen-
cers d’aquests arbres. La fusta del
xiprer és molt aromàtica». Des de
Llançà titulà el poema que així co-
mençava: «Ara em miro les veles

sobre el mirall del mar / com un
ressò més lent del vol de les gavi-
nes. / S’ha mort la marinada i quie-
tud de xiprers / espera sense cap
recança el llarg capvespre»...

Maria Àngels Anglada i d’Abadal
va néixer a Vic el  i morí a Fi-
gueres el . La defunció fou el
dia de Sant Jordi, com William
Shakespeare, Miguel de Cervantes
i Josep Pla, una coincidència sor-
prenent. De fet, entre les dues ciu-
tats esmentades hi passà la seva
vida. No oblidem, tanmateix, les
seves estades a Llançà, prop de la
platja de la Farella.

A Llançà, té el nom de Maria
Àngels Anglada una placeta prop
de la plaça Major. I vora la platja de
la Farella, precisament, va néixer el
poema Estela per a un dia: «Recor-
da aquell  diumenge de gener, ran
del mar, / ja florit de mimoses res-
plendents, amb els arços / plens
d’estrelles rosades / i el corb marí

eixugant-se al sol, ales esteses. /
Cridadissa d’infants al jardí i una
branca / d’ametller. L’escalfor /
dels tions a la llar, quan el capves-
pre allarga /  les ombres dels xi-
prers, part de fora, i dels pins. / El
dia que ha arribat, ha nascut amb
el sol / com un infant feliç, raïm
madur al migdia, / adult ha esde-
vingut en la tarda encalmada / i
sense espasmes ha mort lenta-
ment / per no entristir-nos, rere les
muntanyes».

Enamorada d’Itàlia i de Grècia,
les recordava sovint en els seus es-
crits: «De Grècia en destacaria
Creta, pura essència del món
grec», remarcà. I encara, en primer
lloc, estimava l’Empordà i la plana
de Vic. Li encantaven els concerts
de música clàssica a l’abadia de Vi-
labertran, els murs de la Ciutadella
de Roses, les restes del romànic a
la nostra comarca, sobretot Sant
Pere de Roda. Col·laborà a l’EM-

MARIA ÀNGELS
ANGLADA, EN EL RECORD

Maria Crehuet

Articulista

Josep Maria
Salvatella

Escriptor

MAR D’AMUNT
«Per recordar els 40 anys dels
primers ajuntaments democràtics,
oferim als nostres lectors i lectores 
un suplement especial que ens ajuda
a rememorar aquest fet»
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Dimecres 1

Quina de l’AE Roses � A les 18.30 hores, 

a la plaça Frederic Rahola.

Divendres 3

Arribada amb barca del Carter Reial 

i cercavila des de l’avinguda de Rhode fins a

la plaça del General Prim � A les 17 h, al port 

Campament del Carter Reial � Fins a les 20

hores, a la plaça del General Prim.

Visita guiada al port i a la llotja de peix  � A

les 17 hores, al port pesquer.

Dissabte 4

Campament del Carter Reial

�� De 17 a 20 hores, a la plaça del General Prim

Ball amb Jordi Bofill, a càrrec de la SUF

� A les 22 hores, a la sala de la Ciutadella

Diumenge 5

Cavalcada de Ses Majestats els Reis d’Orient 

� A les 19 hores, des de la rotonda de l’Oficina

de Turisme, l’avinguda de Rhode, l’avinguda de

Jaume I i el carrer dels Pescadors

Parlaments dels Reis i recepció dels Reis als

infants � Tot seguit, a la plaça Frederic Rahola

Ball amb Duet Somnis, a càrrec de la SUF

� A les 18 hores, a la sala de la Ciutadella

Dilluns 6

Quina de l’AE Roses � A les 18.30 hores, 

a la plaça Frederic Rahola

Dimecres 18

Grup de suport a l’alletament matern i a la

criança a càrrec de l’associació MaRoNes 

� A les 18 hores, a Ca l’Anita

Divendres 10

Visita guiada al port i la llotja de Roses.

Preu: 6 € adults i 3,5 € nens (6-17 anys)

� A les 17 h, al Port de pesca

Dissabte 11

Ball amb Pep i Maria José, a càrrec de la SUF 

� A les 22 hores, a la sala de la Ciutadella

Diumenge 12

Sortida de Cabirols Roses a Torroella-l’Es-

tartit-Torroella. Dificultat moderada 

� A les 7 h, a l’estació d’autobusos

Primera Regata Open Hivern 

� A les 12 h, a l’Escola Municipal d'Esports Nàu-

tics. Organitza GEN Roses.

Ball amb Xus de Santa Coloma, a càrrec de la

SUF � A les 18 hores, a la sala de la Ciutadella

Divendres 17

Visita guiada al port i la llotja de Roses.

Preu: 6 € adults i 3,5 € nens (6-17 anys)

� A les 17 h, al Port de pesca

Dissabte 18

Roses a peu: ruta Entre prehistòrics, page-

sos i pescadors amb servei de guia acreditat

del Parc Natural del Cap de Creus �

A les 9 hores, des de l’estació d’autobusos

Petits contes. Per a mainada a partir de 2

anys, a càrrec de l’Anna Vicens

� A les 11.30 h, a la Biblioteca Municipal

Ball amb l’Andreu de Roses, a càrrec de la

SUF � A les 22 hores, a la sala de la Ciutadella

Diumenge 19

Sortida de Cabirols Roses al Coll de Sant

Marçal-Matagalls. Dificultat exigent 

� A les 7 h, a l’estació d’autobusos

Espectacle familiar Clara i el trencanous,

del Jove Ballet de Catalunya 

� A les 17 hores, al Teatre Municipal.

Ball amb Gemma, Blanca i Nelson, 

a càrrec de la SUF 

� A les 18 hores, a la sala de la Ciutadella

Dimecres 22

Grup de suport a l’alletament matern i a la

criança amb l’associació MaRoNes

� A les 18 hores, a Ca l’Anita

Divendres 24

Visita guiada al port i la llotja de Roses.

Preu: 6 € adults i 3,5 € nens (6-17 anys)

� A les 17 h, al Port de pesca. Inscripcions a

l’Oficina de Turisme

Dissabte 25

Teatre Ens ha caigut la sogra, amb Tequatre

� A les 21 h, al Teatre Municipal

Ball amb Duet Sona Bé, a càrrec de la SUF

� A les 22 hores, a la sala de la Ciutadella

Diumenge 26

Sortida de Cabirols Roses a Perafita-Cala Ta-

vallera-Perafita. Dificultat baixa

� A les 7.30 h, a l’estació d’autobusos

Ball amb Xus de Santa Coloma, a càrrec de la

SUF  � A les 18 h, a la sala de la Ciutadella

Dimarts 28

Joves lectors per a mainada de 8 i 9 anys

amb Sònia Giner 

� A les 17.30 h, a la biblioteca municipal. Cal

inscripció prèvia

Divendres 31

Visita guiada al port i la llotja de Roses.

Preu: 6 € adults i 3,5 € nens (6-17 anys)

� A les 17 h, al Port de pesca

Club de lectura d’adults amb el llibre Quiet,

de Màrius Serra amb la presència de l’autor

� A les 19.30 hores, a la biblioteca municipal

RECOMANEM PARTICIPAR EN UNA SORTIDA DE CABIROLS 
Un dels grans valors que té Roses és el seu paisatge, el seu territori. L’entitat Cabirols intenta difondre’l amb diferents sortides. Aquest gener

en proposa una en concret a l’abast de tothom. Serà el diumenge 26 i portarà als assistents a visitar Perafita i cala Tavallera. 

La dificultat és baixa, així que tothom qui ho desitgi s’hi pot apuntar sense problemes.AGENDA

� El Jove Ballet de Catalunya interpreta «Clara i el trencanous». No
és la primera vegada que la companyia actua a Roses. Enguany ho fan amb
aquesta obra, concretament, el diumenge 19 a les 5 de la tarda al Teatre.

EMPORDÀ

EMPORDÀ DILLUNS, 23 DE DESEMBRE DEL 2019 11

La companyia Tequatre va es-
trenar, el novembre del , la
comèdia Ens caigut la sogra al
Teatre El Jardí de Figueres. L’aco-
llida va ser molt bona, perquè su-
posava un canvi de registre de la
formació. Ara, després de girar-la
per diferents pobles de la comarca
i més enllà, el dissabte  de gener
aterraran al Teatre Municipal de
Roses, formant part de la nova
temporada d’arts escèniques.

Ens ha caigut la sogra és una
obra «senzilla» que planteja pro-
blemes familiars amb els quals
l’auditori se sent molt sensibilit-
zat. L’argument, doncs, parteix
d’una família jove que, al cap d’un
mes d’emancipar-se dels pares,
veu com la sogra, que s’acaba de
separar del senyor Borrell, se’ls
fica a casa. Això, evidentment, ge-
nerarà tota mena de situacions di-
vertides. La comèdia, malgrat es-
tar ambientada als anys , reflec-
teix problemes reals, de relacions
normals i de maneres de pensar.

Amb aquesta producció, la
companyia empordanesa va
apostar per ampliar el seu elenc
amb cares noves i actors provi-
nents d’altres formacions teatrals.
Ara, la companyia ja es troba im-
mersa en la preparació d’una
nova producció que estrenaran  el
 de març al Teatre El Jardí. Es
tracta de No hi ha lladre que per bé
no vingui, de l’italià Dario Fo.
L’obra ens parla de desamors, hi-
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postos municipals
hem conegut els pri-
mers detalls a través

dels quals podem començar a in-
tuir les prioritats de l’acció del nou
govern de coalició pel pròxim any.
En l’àmbit social, juvenil i cultural,
àrees assumides per ERC, el nou
soci de govern, podem observar
idees enfocades a afavorir la igual-
tat o la millora d’algunes infraes-
tructures, però sorprèn que tot són
mesures que no destaquen preci-
sament per la seva visió innovado-
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les administracions. La societat
civil tenim un paper clau. Hem
de ser ciutadans i ciutadanes crí-
tics constructivament, amb acti-
tud emprenedora i actuant des
de la proactivitat i l’ànim de mi-
llora. Només així podrem gene-
rar entorns més justos. 

Els millors dels meus desitjos
per aquestes festes i un  ple
de reptes fets realitat! 

EL MÓN QUE VE

S
A

N
T
I 
C
O

L
L

Una nova proposta per als més atents.
Si sabeu quin lloc és, ens heu d’enviar la
resposta amb les vostres dades de referència
a concurs@emporda.info. També podeu
respondre per correu ordinari al SETMANARI
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Alt Empordà
 Roses

L'Ajuntament de Roses dona veu als
joves per decidir les polítiques de
joventut dels propers 4 anys
 Alt Empordà  -   23/12/2019  -   09:25

El grup està format per nois i noies representatius del jovent rosinc, amb
participants de diferents perfils i edats, nivells d'estudis, ocupacions laborals,
procedències i cultures
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El CAR Jove de Roses va acollir divendres la primera trobada amb joves
del municipi per a la realització de la diagnosi del Pla Local de Joventut,
document que planificarà les polítiques de joventut a la població per al
període 20202024 i que es basa en una radiografia prèvia sobre
necessitats existents i recursos disponibles en tots els àmbits de la vida
dels joves.

Per realitzar el Pla de Joventut es duu a terme un extens procés
participatiu pensat per incorporar l'anàlisi i les propostes dels diferents
agents implicats: tècnics de les diverses àrees de l 'Ajuntament
relacionades, representants polítics, professionals que tenen la població
juvenil com el seu àmbit d'estudi o treball (professors d'institut,
educadors,...), entitats, serveis i, molt especialment, de la pròpia
població jove que finalment serà la destinatària dels programes i
actuacions que s'estableixin.

Els joves, responsables i protagonistes

Divendres a la tarda, un cop realitzada la fase prèvia de trobades i
entrevistes amb tècnics i professionals que ha permès obtenir una
primera radiografia de la realitat en matèria juvenil a la població, va
tenir lloc la primera trobada amb l'anomenat "grup motor" del Pla. El
grup està format per nois i noies representatius del jovent rosinc, amb
participants de diferents perfils i edats, nivells d'estudis, ocupacions
laborals, procedències i cultures.

Aquest grup motor serà, a partir d'ara, l'encarregat de debatre i aportar
propostes al Pla Local de Joventut, el qual marcarà les actuacions i
polítiques a realitzar durant els propers 4 anys. El següent pas que es
durà a terme serà una trobada oberta amb tots els i les joves que
vulguin participar, per presentar la diagnosi, validarla i prioritzar els
temes que més els importen per planificar les accions i programes que
ells i elles considerin més importants.

D'altra banda, el Pla Local de Joventut es planteja com un document viu
i flexible, que s'anirà adaptant a la realitat canviant dels joves. Per tant,
els programes que s'estableixin es revisaran cada any amb el grup de
seguiment dels propis joves per anarlos valorant i adaptant a les
necessitats emergents que puguin sorgir.

Autor: Redacció
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Més notícies
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Un moment de l'assemblea de joves amb els responsables de Joventut que es va portar a terme al CAR Jove

Roses elabora un Pla Local de Joventut
amb la participació de tots els agents
implicats en el jovent
 23/12/2019

L’objectiu és que aquest Pla Local de Joventut estigui redactat cap al mes de
març per ser aprovat pel ple municipal i poder obtenir la subvenció de la Direcció
General de Joventut de la Generalitat

Fa un parell de mesos que l’Ajuntament de Roses ha iniciat l’elaboració del Pla
Local de Joventut, document on es reflecteixen les accions que un municipi
desenvoluparà adreçades al seu jovent.

Aquest Pla s’està elaborant “mitjançant un procés inclusiu, però sobretot,
participatiu, per això hem portat a terme reunions amb l’equip tècnic de l’Àrea
de Joventut, amb els regidors de l’equip de Govern i de l’oposició, amb agents
d’Educació, com ara directors dels instituts i amb diferents associacions i
entitats”, ha afirmat la regidora de Joventut, Vero Medina.

I el passat divendres, al CAR Jove es va celebrar una assemblea de joves “perquè els
hem de donar veu i posar al mig del Pla de Joventut, i aquesta reunió va tenir
com a objectiu formar un grup motor per tal que transmetin les necessitats que
tenen el joves de Roses, que són el present i el futur de la Vila, a la resta d’actors
responsables de l’elaboració del Pla Local  de Joventut”, ha explicat Medina, per
remarcar que “al cap i a la fi es tracta d’escoltar als joves, saber que necessiten i
poder cobrir, així, aquestes necessitats”

L’encarregat de l’elaboració del Pla Local de Joventut és la cooperativa Resilience
Heart que el portarà a terme en quatre fases: Diagnosi, Avaluació, Planificació i
Redacció, i l’objectiu, segons va afirmar la regidora de Joventut, és que estigui
redactat al mes de març de 2020 per passar-lo per poder aprovar-lo al ple municipal
de l’Ajuntament de Roses, condició indispensable per poder optar a la subvenció
que atorga la Direcció General de Joventut de la Generalitat.

Una subvenció que durant la legislatura passada no la va rebre el Pla Local de
Joventut de Roses tot i haver-se aprovat “in extremis” en un ple ordinari perquè
la Direcció General el va tirar enrere i, per tant, no es va arribar a desenvolupar.

Tags: A Roses, Agents d’educació Polítics, Ajuntament de Roses, Alt Empordà, Assemblea, Badia de Roses,
Cap de Creus, Car Jove, Catalunya, Costa Brava, Direcció General de Joventut de la Generalitat, Empordà,
Girona, Joves, Pla Local de Joventut, Pla Local de Joventut de Roses, Resilience Heart, Roses, Tècnics, Vila
de Roses
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Paco Abarca donant instruccions als participants del repte 50x100 de natació

Gairebé 1.500 € recapta la 4ª edició del
repte 50×100 de natació de Roses
 23/12/2019

Repte que va impulsar el rosinc Paco Abarca l’any 2015 en favor d’entitats socials

Aquest passat 21 de desembre es va celebrar a la Piscina Municipal de Roses la
quarta edició del repte de natació 50 x 100, és a dir, cinquantena sèries de 100
metres cadascuna que fa un total de 5 km nedant.

Un repte que organitza el rosinc amant de la natació, Paco Abarca, juntament amb
la seva dona, l’Anabel Vargas, des del 2015 per tal de recaptar diners i destinar-los a
una entitat social. Aquell mateix any va ser la Fundació Josep Carreras la
destinatària de la solidaritat dels participants d’aquesta iniciativa.
Al 2016, ja va ser una entitat local, l’Associació Tramuntanets a la que aquest repte
de natació va destinar els diners. I al 2017, Paco Abarca va decidir que fos la
Fundació d’Ajuda al Discapacitat de Roses (FADIR) l’entitat beneficiaria. 
Al 2018 “no vaig poder organitzar per motius de feina”, ha assenyalat Abarca, així
la del passat dissabte va ser la quarta edició “que vam celebrar a benefici, en
aquest cas, d’Aigua Solidària, una entitat que a través de la Fundación Vicente
Ferrer ajuda moltes persones i ara, entre els seus projectes més immediats està
la construcció i renovació d’estructures hídriques per a la recollida d’aigua de la
pluja al sud de l’Índia, concretament en una de les regions més pobres del
planeta”.

I per Aigua Solidaria es van recollir dissabte gairebé 1.500 euros, “concretament
1.473,29 €, per la qual cosa estic molt content i agraït tant als nedadors que van
solidaritzar-se com als patrocinadors que ens van recolzament per la causa i
que, sense ells hauria estat impossible haver arribat a aquesta xifra”, ha afirmat
Paco Abarca, el qual donat l’èxit ha dit que “l’any que ve, si no surt cap
impediment tornarem a organitzar la cinquena edició d’aquest 50×100 de
natació”.

Una cinquena edició en la qual l’entitat beneficiaria “serà de Roses”, ha assegurat
el seu impulsor.
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HOME  ROSES  MUNICIPI  LA CREACIÓ D’UN PARC INFANTIL MULTI-AVENTURA, PROPOSTA
GUANYADORA DELS PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS 2019-2020

La proposta de creació d’un parc infantil multi-aventura és el projecte que,
amb un total de 221 vots, ha resultat guanyador del procés de votació dels
Pressupostos Participatius de Roses 2020. L’Ajuntament valora molt
positivament l’augment de participació assolit enguany respecte la
convocatòria anterior i posa en valor la implicació de tots els veïns i veïnes
que han pres part d’aquest procés per a decidir com invertir 300.000€ del
capítol d’inversions del pressupost municipal.

Aquest mes de desembre ha quedat decidit quin projecte s’inclou dins la
partida pressupostària destinada als Pressupostos Participatius de Roses
2019-2020. Després de tancar-se el període de votacions el dimecres 18 de
desembre la proposta “Crear una zona o parc infantil multi-aventura al municipi
amb tobogans, torres, rocòdrom, elements per grimpar, tirolines, pèndols, cordes,
estructures, etc.” ha estat la que ha rebut més suport popular, amb un total
de 221 vots.

Aquesta actuació, que podria ascendir fins als 300.000€, és la que es

desenvoluparà amb la partida del pressupost municipal que s’havia reservat

als resultats d’aquest procés participatiu. Els vots assolits per la resta de

projectes presentats es poden consultar en el document adjunt.

Prop de 700 rosincs i rosinques exerceixen el seu dret a vot

Del 3 al 18 de desembre els veïns i veïnes majors de 16 anys i empadronats

al municipi podien votar un màxim de tres projectes entre les 20 propostes

finalistes. Així, fins a 676 persones –el que representa un 4,02% de

participació- van fer arribar les seves votacions a través del web

www.tudecideixes.cat, on van emetre un total de 1.778 vots.

Marc Danés, regidor d’Economia i Hisenda, valora molt satisfactòriament la

participació assolida al llarg de tot el procés i explica que “amb projectes com

aquests hem aconseguit en poc anys assentar a la vila una cultura de participació

ciutadana que interpel·la directament a tots els nostres veïns i veïnes i que els

dota poder per a definir el projecte de poble que volem per al present més

immediat i per al nostre futur”.

En la mateixa línia, l’alcaldessa de Roses, Montserrat Mindan, assegura que

“els Pressupostos Participatius suposen un important avenç democràtic i

participatiu per al nostre poble. Roses és avui en dia un municipi més benestant,

dinàmic i creixent gràcies a la participació directa de tots els nostres veïns i veïnes

en la presa de decisions”.

Votacions propostes finalistes.pdf — PDF document, 246 KB (252473 bytes)
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HORA NOVA 2.539  n  24 de desembre de 201912 Alt Empordà n comarca

URBANISME. REOBERTURA D’UN ESPAI EMBLEMÀTIC CEDIT A L’AJUNTAMENTY

Roses obre al públic el Mas de les Figueres, un jardí arran de mar
nn Roses va obrir divendres al migdia el nou jardí públic del Mas de les Figueres, un espai emblemàtic i de 
gran tradició a la vila, fruit de la donació realitzada pel seu anterior propietari, Josep Oriol Martí. El nou parc 
s’ha articulat com un espai de connexió entre el carrer dels Pescadors i el front de mar, i està format per un 
mosaic de zones verdes i àrees d’estada i una petita plaça amb graderia per fer-hi activitats de petit format. n

La creació d’un parc infan-
til multiaventura és el projecte 
que, amb un total de 221 vots, ha 
guanyat el procés de votació dels 
pressupostos participatius de 
Roses 2020. La iniciativa es de-
senvoluparà amb la partida del 
pressupost municipal que s’ha-
via reservat per a tal efecte, que 
és de 300.000 euros, i la zona dis-
posarà de tobogans, torres, ro-
còdrom, elements per grimpar, 
tirolines, pèndols, cordes o es-
tructures, entre altres.

Entre el 3 i el 18 de desembre 
els veïns i les veïnes majors de 16 

Redacció l ROSES

nn

anys i empadronats a Roses po-
dien votar un màxim de tres pro-
jectes d’entre les 30 propostes 
finalistes. En total hi van parti-
cipar 676 persones, xifra que re-
presenta un 4,02 % del total que 
ho podien fer. Van emetre fins a 
1.778 vots i des de l’Ajuntament 
valoren molt positivament l’aug-
ment de participació respecte 
de la convocatòria anterior, i po-
sen en valor la implicació de tots 
els rosincs que han votat. Els se-
güents projectes més votats són 
la nova passera per travessar la 
riera Ginjolers a l’altura de l’aca-
dèmia (176 vots) i la il·luminació 
dels passos per a vianants (174). n

El parc multiaventura, el 

més votat del pressupost

ROSES. PARTICIPACIÓ CIUTADANAY

Arxiven les diligències per al Royal Marine I

ROSES. RESOLUCIÓ JUDICIALY

El Jutjat de Primera Instància i 
Instrucció número 2 de Figueres 
ha tramès a l’Ajuntament de Roses 
la interlocutòria de sobreseïment i 
arxivament de les diligències prè-
vies per un possible delicte de pre-
varicació i malversació en l’expe-
dient d’indemnització de l’edifici 
Royal Marine I. El jutjat conclou en 
el seu informe que no se’n desprèn 
cap indici constitutiu de delicte ni 
identificació de cap persona res-
ponsable. La denúncia, interpo-

Redacció l ROSES

nn

sada per la Plataforma Ciutadana 
de Roses (presentada pels senyors 
Ghassan Abou-Assali i Ricardo 
Moraes) i José Ramón Carrillo, 
centrava el seu relat en l’acord en-
tre l’Ajuntament i la comunitat per 
l’execució de les sentències judi-
cials que obligaven a enderrocar 
una part de l’edifici Royal Mari-
ne II per rebaixar-ne l’alçària. Des-
prés es va legalitzar l’obra i l’Ajun-
tament i la comunitat van arri-
bar a un acord d’indemnització 
substitutòria de 2,2 milions d’eu-
ros. Però els denunciants qüesti-

onaven l’import, els beneficiaris 
de la indemnització i els tràmits 
de formalització d’aquest acord. 
Ara, però, el jutjat ha conclòs que 
la proposta de conveni és correcta, 
que no se’n desprèn cap tipus de 
contradicció legal i que no s’apre-
cia cap tipus d’arbitrarietat. Tam-
bé es descarta la malversació de 
cabals públics denunciada davant 
la inexistència d’elements incri-
minatoris i la consideració que les 
quantitats de la indemnització, les 
persones beneficiàries i el sistema 
de distribució van ser correctes. n

YROSES. PARTICIPACIÓ CIUTADANA

Els joves decidiran les seves polítiques
nn El CAR Jove de Roses va acollir divendres la primera trobada 
amb joves del municipi per fer la diagnosi del Pla Local de Joventut, 
un document que planificarà les polítiques de joventut del muni-
cipi per al període 2020-2024, basant-se en una radiografia prèvia 
sobre les necessitats existents i els recursos disponibles en tots els 
àmbits de la vida dels joves. n



Economia
empresa

nn GIRONA.  L’augment en la venda de carn de porc a la Xina, 
d’un 44% aquest any, ha estirat les exportacions de les em-
preses gironines, que acabaran el 2019 amb un augment 
del 6,6% i una facturació de gairebé 5.600 milions d’euros. n

La Xina, segon país amb més exportacions
EMPRESAY

Bitcoin. Reducció de l’oferta el 2020

El bitcoin és un protocol i un 
projecte de codi obert que s’uti-
litza com a moneda digital i sis-
tema de pagament. Implemen-
ta la tecnologia de la «cadena de 
blocs», la qual se sol descriure 
com un llibre comptable digital, 
de naturalesa pública, transpa-

nn

OPINIÓ

rent, anònima i distribuïda, en 
el qual queda reflectit l’històric 
de totes les transaccions.  Es ca-
racteritza per ser un sistema des-
centralitzat, que no compta amb 
el suport ni el control de cap go-
vern o banc central. 

És el primer cop que parlo del 
bitcoin, ja que, a part de ser alta-
ment especulatiu, no soc parti-
dari d’invertir en productes no 
regulats per cap govern ni cap 
organisme econòmic. Però això 
que per mi és un inconvenient és 
el principal motiu d’inversió per 
la multitud de seguidors que té 

aquesta moneda digital. Encara 
que alguns economistes afirmen 
que es tracta d’una bombolla, no 
tots coincideixen amb aquesta 
opinió. Des de la seva creació el 
2009, hem vist com el seu valor 
passava de 4 $ a quasi 20.000 $,  
per caure després al nivell actu-
al de 7.550 $. Perdre el nivell de 
6.000 $ el portaria ràpidament a 
caure entre 3.000 i 3.500 $, preus 
que ja vam veure el 2018.

A priori, el 2020 hauria de ser 
un bon any pel bitcoin, ja que a 
partir del maig s’estima que es 
reduirà la producció de la mone-

Jordi

Oliva
ANALISTA TÈCNIC

empordapatrimonis.blogspot.com

da digital en un 50% al baixar els 
premis als creadors de nous bit-
coins (anomenats miners). Si en 
algun moment s’incrementa la 
demanda fortament, no hi haurà 
prou bitcoins a la venda, fet que 
en podria disparar el preu. 

El bitcoin en general s’ha mo-
gut al contrari de les borses, ac-
tuant com moneda refugi a les 
caigudes com ho faria la renda 
fixa o l’or. Abans de prop de finals 
del 2020 no sembla que podem 
tenir cap crac borsari, bàsica-
ment per haver-hi eleccions pre-
sidencials als EUA i el suport dels 

bancs centrals a l’economia. Per 
tant, tampoc espero que el bit-
coin arribi de nou als seus mà-
xims, com preveuen els seus se-
guidors. n

Un tota l de 150 empreses 
s’han unit per constituir l’Asso-
ciació d’Empresaris Roses-Cap 
de Creus, un lobby empresari-
al que contindrà cinc taules de 
treball especialitzades en acti-
vitats, oci i natura; allotjament; 
serveis i mobilitat; gastronomia 
i comerç.  

La nova associació emporda-
nesa es va constituir la setma-
na passada mitjançant una as-
semblea, celebrada des de l'Esta-
ció Nàutica Roses-Cap de Creus 
i Shopping Roses, que va comp-
tar amb la presència de l’alcal-
dessa de Roses, Montse Mindan; 
del tinent d'alcalde i responsa-
ble de Promoció Económica de 
l’Ajuntament, Fèlix Llorens, i de 

Redacció l ROSES  
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representants d'un gran nombre 
de sectors. 

 Durant l'acte, es va escollir 
per unanimitat l’empresari Mi-
quel Gotanegra com a president. 
«Units podrem defensar millor 
les nostres empreses, tenir una 
veu més potent davant les admi-
nistracions i aconseguir molts 
dels reptes plantejats per pro-
moure el nostre territori i dotar 
l’empresariat d’instruments de 
progrés», va destacar Gotane-
gra.

Les taules de treball, que estan 
obertes a noves incorporacions, 
iniciaran les reunions el pròxim 
mes de gener. D’altra banda, a 
part de la junta directiva, forma-
da per una desena de persones, 
l’entitat també comptarà amb 
un consell assessor. n

Roses concentra 150 

empreses en un lobby

EMPRESA. ASSOCIACIÓ D’EMPRESARIS ROSES-CAP DE CREUSY

ASSEMBLEA. Els participants, durant l’acte d’aquest desembre HORA NOVA

Y EMPRESA

La trajectòria de Cal-
çats Roig, distingida
nn L'empresa Calçats Roig de Fi-
gueres va ser distingida la set-
mana passada amb el Guardó 
a l'Establiment Històric de la 
Cambra de Comerç de Girona, 
juntament amb altres negocis 
de la demarcació. L'empresa fi-
guerenca, que enguany celebra 
el seu 150è aniversari, va ser fun-
dada per Sebastià Roig, qui tre-
ballava de soguer a Vilanova de 
la Muga. n

Gosbi inaugura nova seu a Santa Llogaia
EMPRESAY

L’empresa gironina d’alimen-
tació i cura d’animals Gosbi ha in-
augurat aquest desembre la se-
va nova seu a Santa Llogaia d’Àl-
guema, unes instal·lacions de 
9.000 m2 que tenen una capaci-
tat per a 10.000 palets. L’amplia-
ció respon a les creixents neces-
sitats productives de la compa-
nyia, que acumula diversos anys 
consecutius de creixement. En 
aquest sentit, Gosbi exporta ac-
tualment a 25 països d’arreu del 
món i està entrant a nous mercats, 
com ara Llatinoamèrica. 

La nova seu, dotada de plaques 
fotovoltaiques que cobreixen el 

Redacció l SANTA LLOGAIA D’ÀLGUEMA  
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consum energètic durant el dia 
–s’està treballant perquè tam-
bé es pugui fer a les nits–, arriba 
acompanyada d’un nou progra-
mari propi que ha de servir per 

fer més eficient la gestió de l’es-
toc. Actualment, Gosbi, fundada 
el 2003, dona feina a 75 treballa-
dors i compta amb prop de 200 re-
ferències.  n

NOVA SEU. La instal·lació consta de 9.000m2 HORA NOVA
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El tema del tren turístic entre 

El grup municipal d’ERC a l’Es-

Cadaqués i Roses s’ha tornat a po-
sar sobre la taula després de les 
resolucions judicials que van de-
manar repetir el concurs del 2012. 
Fa 4 anys, el 2015, el jutge instava a 
iniciar el procés des de zero per la 
demanda de l’empresa que havia 
prestat el servei durant més de 12 
anys i que havia quedat fora de la 
nova adjudicació.

En el darrer ple ordinari es va vo-
tar a favor de modificar les clàu-
sules del Plec de Clàusules Admi-
nistratives Particulars per «l’ad-
judicació d’una llicència per a 
l’explotació de vehicles pel trans-

cala ha proposat a l’equip de go-
vern un projecte de senyalització 
esportiva per al passeig d’Empú-
ries. La regidora Cati Rivera va de-
fensar la mesura en el darrer ple 
municipal. 

ERC assegura que «el passeig 
d’Empúries és un dels llocs més 
habituals i concorreguts per a la 
pràctica de l’esport al municipi, 
especialment per anar-hi a cór-
rer. Moltes escalenques i esca-
lencs utilitzen aquest passeig, 
tot l’any, per realitzar els seus 
entrenaments, preparar-se per 
a futures curses o, simplement, 
per mantenir-se en forma». Afe-
geixen que aquest tipus d’esport 
porta associat tot un sistema de 

Redacció l CADAQUÉS

Redacció l L’ESCALA  
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Cadaqués aprova les clàusules 
pel nou concurs del tren turístic

Proposen una senyalització 
per fer esport a Empúries

Les condicions per 

adjudicar la llicència 

s’han hagut de modificar 

d’acord amb una 

sentència judicial

Els republicans han 

demanat senyals 

verticals cada 250 metres  

del passeig, tal com s’ha 

fet a diverses capitals

PLE. AMB EL SUPORT DE TOTS ELS GRUPS I L’ABSTENCIÓ D’UN D’ELLS

L’ESCALA. APORTACIÓ DEL GRUP D’ERC EN EL DARRER PLE

Y

Y

Un altre punt que va rebre llum 
verda en la sessió del passat 12 de 
desembre va ser el pla director del 
Servei Municipal d’Abastament 
d’Aigua de Cadaqués. El docu-
ment es va aprovar amb els vots 
a favor de Fem Cadaqués, Junts 
per Cadaqués, ERC, PSC i els vots 
en contra d’Assemblea per Cada-
qués. n

sèries i facilitar els entrenaments 
a l’aire lliure. Els republicans ar-
gumenten que «aquesta acció, 
amb una petita inversió, seria de 
gran ajuda als atletes i ajudaria a 
potenciar l’esport de tot tipus al 
municipi». L’equip d’ERC l’Escala 
s’ha posat a disposició del regidor 
d’esports «per  treballar aquesta 
proposta conjuntament i així su-
mar esforços per fer del passeig 
d’Empúries un passeig més salu-
dable». n

AJUNTAMENT DE CADAQUÉS

M. ARRANZ

12 DE DESEMBRE. La darrera sessió plenària a Cadaqués

PASSEIG D’EMPÚRIES. Actualment es treballa en la renovació de les tanques

YPOLÍTICA. MUNICIPALISME

GdP s’adhereix a Tots x l’Empordà 
nn S’ha formalitzat l’adhesió de Gent del Poble de Roses al partit 
municipalista Tots x l’Empordà (TxE). És la segona incorporació 
de l’Alt Empordà després del SOM Empuriabrava i Castelló. El pro-
jecte va sorgir a les darreres eleccions municipals per aglutinar el 
major nombre de candidatures independents de l’Alt i el Baix Em-
pordà. Actualment TxE té representació a 12 ajuntaments. n

La sort va arribar a l’Escala 
amb el Cuponazo de l’ONCE. El 
passat divendres 13 de desem-
bre es van repartir 100.000 eu-
ros al municipi. Desiderio Ma-
teos, agent venedor dels jocs res-
ponsables de l’organització, és 
qui va portar la sort a l’Escala des 
del seu punt de venda davant del 
Carrefour. 

Desiderio, persona amb disca-
pacitat com tots els venedors de 
l’ONCE, va vendre un cupó pre-
miat amb 100.000 euros. 

Redacciól L’ESCALA
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L’Escala pertany administrati-
vament a l’agència de l’ONCE de 
Figueres, que presta serveis per-
sonalitzats a 168 afiliats i afilia-
des i compta amb una xarxa de 
63 agents venedors dels produc-
tes de joc de l’organització. En-
guany, l’ONCE ja ha repartit més 
de 76 milions d’euros en premis a 
Catalunya. El Cuponazo ofereix 
cada divendres un premi major 
de 9 milions d’euros, sis segons 
premis de 100.000 euros i 134 
premis de 25.000 euros a les cinc 
xifres del primer premi (40.000 
en la modalitat XXL). n

L’ONCE reparteix 100.000 

euros  del ‘Cuponazo’

L’ESCALA. SORTY

mecanismes de control de la dis-
tància i el temps recorregut que, 
normalment, es fa amb mètodes 
GPS. És per això que proposen la 
instal·lació de petits senyals ver-
ticals, cada 250 metres, integrats 
en l’entorn. Aquest sistema ja fun-
ciona en molts passejos de diver-
ses capitals de l’estat com Tarra-
gona, Barcelona, Sant Sebastià o 
la Corunya i permet a les persones 
que practiquen esport controlar 
les distàncies recorregudes, fer 

port de viatgers en la modalitat de 
tren turístic, d’acord amb la sen-
tència». Els canvis es van aprovar 
amb els vots a favor de Fem Cada-
qués, Junts per Cadaqués, ERC, 
PSC i l’abstenció d’Assemblea per 
Cadaqués. En el concurs del 2012, 
Tren Turístic Cultural Roses Ex-
pres va impugnar l’adjudicació a 
Macalisa SC.
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Els productes amb el segell de qualitat agroalimentària Girona Excel·lent us porten 

a la taula l’excel·lència d’aquesta terra i de la feina ben feta dels seus productors.

Consulteu-los al web www.gironaexcellent.cat. 
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El ple de l’Ajuntament de l’Es-

cala va ratificar la setmana passa-

da una denúncia davant els Mos-

sos d’Esquadra per l’espoli desco-

bert a diferents trams de paret de 

pedra seca de la zona de Vilanera.

En els darrers mesos s’ha detec-

tat que s’han fet malbé diversos 

trams de paret, i que en alguns 

punts algú s’ha endut un nombre 

important de pedres. S’ha pre-

sentat una denúncia i s’ha obert 

una investigació per tal d’intentar 

esbrinar qui ha estat el responsa-

ble d’aquest espoli d’un element 

arquitectònic que es considera de 

gran valor i que fins i tot compta 

Redacció l L’ESCALA
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L’Escala denuncia l’espoli de 
parets de pedra seca a Vilanera
El ple també ha demanat 

al servei territorial de 

Carreteres que millori la 

seguretat dels girs de la 

carretera de Viladamat

PLE. JA HO HAN DENUNCIAT ALS MOSSOS D’ESQUADRAY

contractació dels serveis d’abas-

tament d’aigua potable i d’en-

llumenat públic. I es va acordar 

reclamar al servei territorial de 

Carreteres que faci un estudi per 

desencallar la millora de la se-

guretat dels girs a la carretera de 

Viladamat, tant per al cas del ce-

mentiri-tanatori com per al de la 

zona comercial-industrial. n

AJ. DE L’ESCALASESSIÓ PLENÀRIA. Va aprovar els plecs per a l’abastament d’aigua i llum

El projecte Sèpia –que s’ha de-

senvolupat en els darrers qua-

tre anys a les badies de Roses i 

Pals– ha permès salvar més d’un 

milió i mig d’ous de sèpies i ca-

lamars. Ara que s’ha acabat, un 

dels seus impulsors, Isaac Moya, 

explica que estan satisfets per-

què «s’han assolit objectius de 

minimitzar els arts de pesca» en 

la fauna marítima. Per aconse-

Redacció/ACN l L’ESCALA
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guir-ho, el projecte Sèpia ha col-

locat unes branques artificials 

al fons marí per tal que els cala-

mars i les sèpies poguessin dipo-

sitar-hi els seus ous i, a més, di-

versos pescadors han col·laborat 

guardant alguns dels ous que 

quedaven atrapats a les seves 

xarxes per, posteriorment, cui-

dar-los en incubadores. Ara, els 

pescadors hauran de funcionar 

«de forma autònoma» en la pre-

servació d’aquests animals. n

Salven més d’1,5 milions 

d’ous de sèpies i calamars

MEDI AMBIENT. BALANÇ DEL PROJECTE SÈPIAY

TOT UN ÈXIT. Ous de sèpia recuperats en el marc del projecte ACN

amb la catalogació de patrimo-

ni de la Unesco. Paral·lelament, 

s’ha decidit que des del Museu de 

l’Escala s’impulsarà una exposi-

ció per posar en valor les parets 

de pedra seca i que es faran també 

tallers per tal de poder restaurar 

els murs malmesos.

A banda, el ple també va apro-

var els plecs de clàusules per a la 



La sala d’exposicions de Ca 
l’Anita acull des d’aquest dissab-
te les imatges de l’exposició «Exi-
li», un recull fotogràfic a càrrec 
de Francesc Gali que, segons ell, 
mateix busca homenatjar «a tots 
aquells que van haver de fugir el 
1939 per defensar les seves idees».

Redacció l ROSES  
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Ca l’Anita acull ‘Exili’, la mostra 
d’homenatge als exiliats

FOTOGRAFIA. EXPOSICIÓ A ROSESY

ca». Les fotografies han estat ob-
tingudes amb la tècnica pinho-
le, basada en una pel·lícula foto-
gràfica i una làmina opaca amb 
un forat tan petit com el diàmetre 
d’una agulla. El resultat són unes 
imatges úniques que juguen amb 
el cromatisme del blanc i negre, i 
que traslladen l’espectador a èpo-
ques passades. n

FRANCESC GALÍ‘EXILI’. Cap Norfeu, una de les imatges de l’exposició

Les imatges recullen localitza-
cions per on van passar els exili-
ats, com l’estació de Portbou, les 
Salines de Maçanet de Cabrenys, 
el cap de Creus o el coll de Lli a la 
Vajol, entre altres. Amb aques-
ta mostra l’autor no vol presen-
tar un treball documental, sinó 
que «pretén convidar a la reflexió 
sobre l’exili amb una visió poèti-

La Biblioteca Fages de Climent 
de Figueres ha rebut 80 caixes de 
fons documental de la família Fa-
ges, que els ha donat del seu patri-
moni perquè s’integrin al fons de 
la biblioteca.

Entre les obres donades hi ha lli-
bres, manuscrits, fulletons i dia-
ris de temàtica local, entre altres. 
La documentació està compresa 
entre els segles XVI i XX, i amb te-

Redacció l FIGUERES 
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La família Fages entrega 80 
caixes de documentació

PATRIMONI. DONACIÓ A LA BIBLIOTECA DE FIGUERESY

màtiques de caràcter civil, polític 
i religiós, majoritàriament a ju-
ristes de la nissaga familiar, com 
Marià Fages de Sabater o Carles 
Fages de Perramon.

El regidor de cultura de Figue-
res, Alfons Martínez, valora de 
manera molt positiva aquesta 
cessió: «Ens permetrà conèixer 
més la història de la família Fa-
ges i l’obra de Fages de Climent, 
i preservar degudament aquest 
important llegat». n
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DONACIÓ. Part del fons patrimonial de la família Fages AJ. FIGUERES

La jove dissenyadora figue-
renca Judith Bassagañas és la 
creadora del cartell «El Primer 
Nadal dels Pastors». Una imatge 
que posa en valor el text que va 
escriure Mossèn Rossend For-
tunet el 1923, i que es represen-
tarà al Teatre de La Cate els dies 
26,28 i 29 de desembre i el 4 de 
gener del 2020. En la composi-
ció hi apareixen les siluetes de’n 
Grillat i d’en Negre (el ruc) farci-
des de frases còmiques. n

Redacció l FIGUERES  
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ART. FIGUERESY

El cartell dels 

Pastorets ret 

homenatge al text 

de Mossèn Fortunet



El Roses es va refer de l’ensope-
gada de la jornada anterior, quan 
va caure a casa davant del Bisba-
lenc (1-2), amb un treballat triomf 
al feu del Vilamalla, on els costa-
ners van aixecar un 2 a 0 en con-
tra per acabar-se imposant 2 a 3, 
amb doblet de Gueye. Aquest re-
sultat els permet reforçar la seva 
posició a la zona noble de la taula 
classificatòria, en una jornada en 
què no van vèncer ni el líder Tor-
roella –el seu partit contra el Vila-
sacra es va suspendre– ni el Port-
bou, que no va passar de l’empat 
a casa contra el Navata (2-2), ni 
tampoc el Begur, que va sucum-
bir a Pals (3-2).

En la resta de resultats de la jor-
nada, el Cistella va igualar les for-
ces al seu camp contra el Verges 
(2-2), el Borrassà va rescatar un 

Redacció l FIGUERES
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El Roses guanya i es fa fort a dalt

PUF. L’equip blanc-i-blau va cedir davant d’un Cabanes més inspirat (2-6) ÀNGEL REYNAL

El Roses City goleja a 
Siurana i es col·loca al 
capdamunt de la lliga
Redacció l FIGUERES

El Roses City va evidenciar diu-
menge el seu gran estat de forma 
amb una golejada sense atura-
dor a Siurana, on es va imposar 
a l’equip local per un categòric 
1 a 8. Aquest resultat permet els 
rosincs enfilar-se fins al capda-
munt del grup 30 de Quarta Ca-
talana, aprofitant el resultat del 
Base Roses B, que no va passar de 
l’empat al camp del Sant Llorenç 
de la Muga (1-1).

També a la part alta, l’Esplais va 
demostrar la seva trajectòria irre-

nn

L’EQUIP FRONTERER VA 
IGUALAR LES FORCES 
CONTRA EL NAVATA (2-2)

EMPAT DEL PORTBOUY

CADAQUÉS. L’equip de Víctor López va caure per la mínima davant del Bellcaire (0-1) KARIN TARRÉS

punt del camp del Bisbalenc (2-
2), el Cadaqués va perdre per la 
mínima amb un gol matiner del 
Bellcaire (0-1) i el Bàscara i el Sant 
Pere van disputar un partit far-
cit d’ocasions i gol que va acabar 
amb repartiment de punts (3-3, 
amb doblet de dianes del visitant 
Jallow). n

gular dels últims partits amb una  
derrota contundent al seu feu da-
vant l’Empuriabrava-Castelló B 
(0-5), mentre que la Jonquera B va 
ascendir al tercer lloc després del 
seu clar triomf al camp del Vila-
sacra B (0-5, amb pòquer de gols 
de Galli).

En la resta de partits de la jor-
nada, el Fortià es va emportar 
els tres punts de Vilafant (0-1), el 
Selvatans va vèncer a Lladó (2-4, 
amb doblet de Brusés) i el Caba-
nes va fer un set a la PUF (2-6).

SENSE TRIOMF AL GRUP 29. El grup 
29 de Quarta Catalana va aco-
miadar l’any sense triomf alt-
empordanès. Així, l’Armentera 
va cedir al terreny de joc del Pon-
tenc (2-1), mentre que el Cama-

FUTBOL. TERCERA I QUARTA CATALANA

llera va caure golejat al feu del 
Sarrià de Ter (4-1). El Viladamat, 
per la seva banda, tenia jornada 
de descans, mentre que el partit 
del Sant Miquel de Fluvià contra 
el Can Gibert B es va suspendre.  n

EL BORRASSÀ NO GUANYA 
DES DEL PASSAT 27 
D’OCTUBRE

MALA DINÀMICAY

La lluita pel pitxitxi, 
molt renyida al grup 30

Els noms pr     pis

diumenge una de les golejades de la 

jornada després d’imposar-se al Vila-

sacra B per 0 a 5, en un partit en què 

va excel·lir Gianfranco Galli, amb 4 

gols. El davanter presenta credenci-

als en una lluita pel pitxitxi que ara co-

manda El Hamidi, del CFEC B (15 gols).

La Jonquera B va protagonitzar Y
ló de la 15a jornada amb un total de 36 gols, 

una xifra considerable si es té en compte que 

es van disputar 7 partits. Així, es van mate-

rialitzar més de 5 gols per enfron-

tament, una de les jornades 

amb més en- cert ofensiu 

d e l  c u r s . E l  S i u r a n a -

Roses City, amb 9 gols, va 

ser la cirereta del pastís. 

El grup 30 de 4a Catalana va abaixar el te-Y

PLUJA DE GOLS

36
Ratxa sense perdre

complicat, el Navata va agafant 

forma. Fa 5 jornades que no perd, 

amb 1 triomf i 4 empats. 

Després d’un inici de lliga Y

L’ESPLAIS VA CAURE AMB 
CLAREDAT CONTRA EL CFEC B 
PER 0 A 5

IRREGULARSY
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Els participants de l'acte institucional del 40è aniversari del GEN Roses

El GEN Roses inicia la celebració del seu
40è aniversari
 24/12/2019

La Sala de plens de l’Ajuntament de Roses va acollir un acte institucional que va
esdevenir l’inici de la celebració del 40è aniversari del Grup Esports Nàutics (GEN)
de Roses

El 12 de desembre del 1979 es va signar l’acta fundacional del Grup d’Esports
Nàutics (GEN) de Roses . D’això ja fa 40 anys. Una efemèride que s’ha de celebrar
com cal, i que es va començar a fer el passat dissabte amb un acte institucional que
va tenir lloc a a la Sala de plens de l’Ajuntament de Roses presidit per l’alcaldessa
Montse Mindan en companyia de la regidora d’Esports, Vero Medina, l’actual
president del GEN, Josep Mª Isern, el president fundador de l’entitat, Pere Vicens i
d’altres membres del Grup Nàutic que en formen part o que en algun moment o han
estat, com ara Carles Pàramo, Josep Alemany o Cinto Berta, entre d’altres.

La regidora d’Esports va donar la benvinguda als membres del GEN destacant que
“és una entitat durant els seus 40 anys ha tingut i té l’empenta de portar
endavant activitats esportives on la base és la cohesió i transformació social, i
per tant, treballar els valors”.

El president del GEN Roses va “agrair l’haver-nos acollit a la Sala de Plens per
iniciar la celebració del nostres aniversari i per l’ajuda que hem rebut per part de
l’Ajuntament durant tots aquest anys perquè les activitats nàutiques vagin
creixent cada any més”, desvetllant que “per celebrar el 40è aniversari -a més
d’aquest acte institucional del passat dissabte- hem pensat en dos actes
principals. Un és tracta d’un dinar de germanor amb tots els membres fundadors
i juntes directives que han integrat durant aquests anys el GEN, amb un visionat
de fotografies de la seva història i una xerrada-col·loqui. I l’altre, de caire més
esportiu seria la celebració de diferents activitats esportives de totes les seccions
del Grup Nàutic “per acabat tots a taula, que és com les famílies celebren els
esdeveniments”.

Tot seguit de les paraules del president, Pere Vicens, Carles Pàramo i Josep Alemany
van explicar la necessitat de crear un club nàutic i la dificultat de la seva creació, així
com de la construcció del que ara és l’únic port esportiu municipal de tot l’Estat
espanyol.

Montse Mindan va tancar l’acte de celebració del 40è aniversari del GEN Roses
destacant el programa Esport Blau de Vela Escolar, “amb el qual, a més de fer una
labor social estem posant a l’abast de nens i nenes poder fer vela, que
segurament a la seva vida es podrien pensar pujar en un vaixell per practicar la
vela i això és una obligació que tenia Roses”.
L’alcaldessa va finalitzar el seu parlament felicitant al GEN Roses pels seus 40
anys “i desitjar que tots veiem 40 anys més”.

Tags: 40è aniversari GEN Roses, A Roses, Acte institucional, Ajuntament de Roses, Alt Empordà, Badia de
Roses, Cap de Creus, Catalunya, Costa Brava, Empordà, GEN Roses, Girona, Grup d'Esports Nàutics, Roses,
Sala de plens, Vila de Roses
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de Roses
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Nàutics (GEN) de Roses . D’això ja fa 40 anys. Una efemèride que s’ha de celebrar
com cal, i que es va començar a fer el passat dissabte amb un acte institucional que
va tenir lloc a a la Sala de plens de l’Ajuntament de Roses presidit per l’alcaldessa
Montse Mindan en companyia de la regidora d’Esports, Vero Medina, l’actual
president del GEN, Josep Mª Isern, el president fundador de l’entitat, Pere Vicens i
d’altres membres del Grup Nàutic que en formen part o que en algun moment o han
estat, com ara Carles Pàramo, Josep Alemany o Cinto Berta, entre d’altres.

La regidora d’Esports va donar la benvinguda als membres del GEN destacant que
“és una entitat durant els seus 40 anys ha tingut i té l’empenta de portar
endavant activitats esportives on la base és la cohesió i transformació social, i
per tant, treballar els valors”.

El president del GEN Roses va “agrair l’haver-nos acollit a la Sala de Plens per
iniciar la celebració del nostres aniversari i per l’ajuda que hem rebut per part de
l’Ajuntament durant tots aquest anys perquè les activitats nàutiques vagin
creixent cada any més”, desvetllant que “per celebrar el 40è aniversari -a més
d’aquest acte institucional del passat dissabte- hem pensat en dos actes
principals. Un és tracta d’un dinar de germanor amb tots els membres fundadors
i juntes directives que han integrat durant aquests anys el GEN, amb un visionat
de fotografies de la seva història i una xerrada-col·loqui. I l’altre, de caire més
esportiu seria la celebració de diferents activitats esportives de totes les seccions
del Grup Nàutic “per acabat tots a taula, que és com les famílies celebren els
esdeveniments”.

Tot seguit de les paraules del president, Pere Vicens, Carles Pàramo i Josep Alemany
van explicar la necessitat de crear un club nàutic i la dificultat de la seva creació, així
com de la construcció del que ara és l’únic port esportiu municipal de tot l’Estat
espanyol.

Montse Mindan va tancar l’acte de celebració del 40è aniversari del GEN Roses
destacant el programa Esport Blau de Vela Escolar, “amb el qual, a més de fer una
labor social estem posant a l’abast de nens i nenes poder fer vela, que
segurament a la seva vida es podrien pensar pujar en un vaixell per practicar la
vela i això és una obligació que tenia Roses”.
L’alcaldessa va finalitzar el seu parlament felicitant al GEN Roses pels seus 40
anys “i desitjar que tots veiem 40 anys més”.
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Francesc Gali amb dues fotografies de l'exposició 'Exili', una de Cap Norfeu, i l'altra del Coll de Lli, a La Vajol

Homenatge als exiliats de l’any 39 a Ca
l’Anita
 25/12/2019

El rosinc Francesc Gali inaugura una exposició fotogràfica sota el títol ‘Exili’ dins
el cicle ‘Mirades pròpies’ per homenatjar als exiliats de la Guerra Civil

Francesc Gali és un artista rosinc que ha exposat la seva obra fotogràfica a Londres,
Madrid i Barcelona, i des del passat dissabte ja pot dir que també ho ha fet a casa
seva, “mai havia exposat la meva aquí, a Roses, i per mi és tot un plaer”, va dir
Gali, després d’inaugurar l’exposició fotogràfica ‘Exili’, “un homenatge a tots els
exiliats de l’any 39 intentant captar les rutes pels colls de muntanya que
portaven de Catalunya a la Catalunya Nord i els llocs on van estar els exiliats”.

I Francesc Gali va decidir fer un homenatge als exiliats per una qüestió personal, una
història familiar, “el meu besavi l’any 39 era director general de Belles Arts a la
República Espanyola, sent l’encarregat de portar les obres des del Museu de El
Prado, Madrid, a Ginebra, el que va provocar que es tingués que exiliar amb tota
la família”.

I per fer aquesta exposició l’artista rosinc va utilitzar la tècnica de pinhole o
esteneopeica amb la qual s’obtenen unes imatges amb una càmera molt senzilla
(que sembla de joguina) “que donen com a resultat una fotografia un pel
desenfocada”, i que Francesc Gali va realitzar en blanc i negre “perquè per
transmetre aquesta sensació de soledat i duresa de l’exili, el blanc i negre
l’anava molt bé”.

El que també destaca d’aquestes fotografies que conformen l’exposició ‘Exili’ és no
hi surten persones “perquè volia retratar l’absència en els camins, els passos de
muntanya, la costa per precisament volia reflectir l’absència que trobaven els
exiliats quan marxaven”, va destacar el fotògraf Francesc Gali.

L’exposció ‘Exili’, emmarcada en el cicle ‘Mirades pròpies’, romandrà al Centre
Cultural de Ca l’Anita fins al 26 de gener.

‘Mirades pròpies’

A l’hivern de 2016, l’Ajuntament de Roses va inaugurar el cicle ‘Mirades pròpies’ al
Centre Cultural de Ca l’Anita per tal de donar visibilitat a artistes locals a casa seva,
tota vegada que la seva obra es coneix internacionalment.
Aquell hivern de 2016 van ser els artistes Juan Cardosa, Francis Rebollar, Maria de
Castellarnau i Adrian Blanca els que van inaugurar aquest cicle.

Tot just un any més tard i per aquest ordre, Patricia Soler i Oscar Gartín també van
mostrar al seu públic la plasticitat de les seves pintures.
L’any passat l’arquitecte Carlos Victòria i el fotògraf Manel Casanovas van ser els
rosincs que van exposar a Ca l’Anita, i enguany ha estat Francesc Gali, el que ha
donat continuïtat a aquest de ‘Mirades pròpies’.
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El rosinc Francesc Gali inaugura una exposició fotogràfica sota el títol ‘Exili’ dins
el cicle ‘Mirades pròpies’ per homenatjar als exiliats de la Guerra Civil

Francesc Gali és un artista rosinc que ha exposat la seva obra fotogràfica a Londres,
Madrid i Barcelona, i des del passat dissabte ja pot dir que també ho ha fet a casa
seva, “mai havia exposat la meva aquí, a Roses, i per mi és tot un plaer”, va dir
Gali, després d’inaugurar l’exposició fotogràfica ‘Exili’, “un homenatge a tots els
exiliats de l’any 39 intentant captar les rutes pels colls de muntanya que
portaven de Catalunya a la Catalunya Nord i els llocs on van estar els exiliats”.

I Francesc Gali va decidir fer un homenatge als exiliats per una qüestió personal, una
història familiar, “el meu besavi l’any 39 era director general de Belles Arts a la
República Espanyola, sent l’encarregat de portar les obres des del Museu de El
Prado, Madrid, a Ginebra, el que va provocar que es tingués que exiliar amb tota
la família”.

I per fer aquesta exposició l’artista rosinc va utilitzar la tècnica de pinhole o
esteneopeica amb la qual s’obtenen unes imatges amb una càmera molt senzilla
(que sembla de joguina) “que donen com a resultat una fotografia un pel
desenfocada”, i que Francesc Gali va realitzar en blanc i negre “perquè per
transmetre aquesta sensació de soledat i duresa de l’exili, el blanc i negre
l’anava molt bé”.

El que també destaca d’aquestes fotografies que conformen l’exposició ‘Exili’ és no
hi surten persones “perquè volia retratar l’absència en els camins, els passos de
muntanya, la costa per precisament volia reflectir l’absència que trobaven els
exiliats quan marxaven”, va destacar el fotògraf Francesc Gali.

L’exposció ‘Exili’, emmarcada en el cicle ‘Mirades pròpies’, romandrà al Centre
Cultural de Ca l’Anita fins al 26 de gener.
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A l’hivern de 2016, l’Ajuntament de Roses va inaugurar el cicle ‘Mirades pròpies’ al
Centre Cultural de Ca l’Anita per tal de donar visibilitat a artistes locals a casa seva,
tota vegada que la seva obra es coneix internacionalment.
Aquell hivern de 2016 van ser els artistes Juan Cardosa, Francis Rebollar, Maria de
Castellarnau i Adrian Blanca els que van inaugurar aquest cicle.

Tot just un any més tard i per aquest ordre, Patricia Soler i Oscar Gartín també van
mostrar al seu públic la plasticitat de les seves pintures.
L’any passat l’arquitecte Carlos Victòria i el fotògraf Manel Casanovas van ser els
rosincs que van exposar a Ca l’Anita, i enguany ha estat Francesc Gali, el que ha
donat continuïtat a aquest de ‘Mirades pròpies’.
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El govern de Figueres ha
estat treballant fins a les
festes i ho continuarà fent
els primers dies de gener
per poder portar el pressu-
post al ple ordinari del dia
13 per a la seva aprovació
inicial. La circumstància
que fos ajornada la seva
aprovació en conèixer-se
que s’havia de tornar a ini-
ciar el concurs de recollida
de les escombraries ja va
fer que es veiés clar que el
pressupost del 2019 que-
daria, amb tota seguretat,
prorrogat, donat que per
terminis ja no hi havia
temps per aprovar-lo defi-
nitivament abans de prin-
cipis del mes de gener. Ai-
xò és el que succeirà,
doncs, automàticament el
2 de gener, en no estar
aprovada la nova previsió,
quedarà prorrogat auto-
màticament el pressupost
del 2019.

Fonts del govern no han
volgut marcar el dia 13
com a data definitiva, tot i
que és el seu desig que si-
gui així. De fet, amb el
pressupost prorrogat no
tindran pressa. Si no en-

tra per al ple del 13 no que-
da descartat tampoc que
es pugui portar el pressu-
post al ple per a la seva
aprovació en un ple extra-
ordinari durant la segona

quinzena de gener.
Els plans del govern es

van truncar amb la resolu-
ció desfavorable del Tribu-
nal de Contractes del Sec-
tor Públic, que va tombar
l’adjudicació del servei de
neteja i va obligar el go-
vern a refer les previsions
per posar-hi partides per
mantenir el servei de nete-
ja vigent. Cal comprar ma-
quinària nova perquè n’hi
ha que està al límit d’ús.

De fet, fa pocs mesos,
un camió de recollida es va
cremar en ple servei. A
més es vol mantenir el pla

de xoc activat en els últims
mesos d’aquest any du-
rant tot el 2020. En el nou
pressupost, doncs, sembla
que hi haurà d’haver di-
verses partides que no
s’havien previst en el pres-
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Havent-se de refer el
plec del servei que es por-
tarà a concurs i havent-se
de superar tots els termi-
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sar que es pugui tornar a
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2021. ■

a El govern està refent les previsions i compta poder portar-lo per a la seva
aprovació al ple ordinari a Quedarà automàticament prorrogat el 2 de gener

Joan Puntí
FIGUERES

El pressupost de Figueres,
a mitjan mes de gener

Març 2021
Terminis. El nou concurs
d’escombraries no estarà
apunt de ser adjudicat fins al
primer terç del 2021.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La data

Casellas, Lladó, Amiel i Castellón, en una roda de premsa ■ JOAN PUNTÍ
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ventura és el projecte que,
amb un total de 221 vots,
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ses 2020. En aquesta con-
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Els veïns de
Roses escullen
fer un parc
multiaventura

J.P.
ROSES

a Aquest projecte va
superar la proposta
de fer una nova
passarel·la per sobre
de la riera Ginjolers

El parc multiaventura és la proposta escollida ■ AJ ROSES
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Actes de
‘Nadal, als
barris’ fins al
30 a Figueres

Redacció
FIGUERES
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CASTELL D’ARO

NADAL PESSEBRE VIVENT
Nucli Històric de Castell d’Aro  � Dissabte 28 i Diumenge 29  

� 19 h � 3-5 €

El Pessebre Vivent de Castell d’Aro es consolida com el degà
de la modalitat a Catalunya i ja celebra la seva 61a edició –es va
començar a escenificar l’any 1959. La representació s’estén pel
nucli històric (declarat Bé Cultural d’Interès Nacional per la
Generalitat de Catalunya) i la vall de la Coma.

AJUNTAMENT DE CASTELL D’ARO

ROSES

MÚSICA CONCERT DE NADAL
Església de Santa Maria de Roses� Diumenge 28 � 21 h 

El concert serà un recull d’obres agrupades en set blocs de temàtica
nadalenca que tindrà com a compositor central Josep Ollé i Sabaté.
També s’interpretaran obres originals i arranjaments de Manuel Oltra,
Salvador Mas, Ernest Cervera, Josep Vila i Casañas, Pier Luigi da Pales-
trina i Alfred Desenclos, entre d’altres.

AJUNTAMENT DE ROSES

GIRONA

NADAL EL GRAN CIRC DE NADAL
Pavelló de Fontajau  � Divendres a les 16.30 i 19.30 h, dissabte a les

12, 16.30 i 19.30 h i diumenge a les 11.30 i 17 h � De 10 a 42 €

Per sisè any consecutiu el Circ de Nadal de Girona s’ubica al pavelló
de Fontajau, aquests dies, transformat en un teatre qualsevol del conti-
nent asiàtic. En aquesta edició hi participen una quarantena d’artistes
repartits en dotze espectacles diferents amb l’objectiu de retre «home-
natge a un dels circs més antics del món», el de les acrobàcies. 

MARC MARTÍ

PLATJA D’ARO

FAMILIAR «EL MAR DELS NENS»
Palau d’Esports i Congressos  � Del 27 al 30 de desembre i del 2 al 4

de gener � 16 a 20 h  � Gratuït 

Adreçat a infants i joves de 2 a 14 anys, manté com a centre
d’interès els elements del món marí, on tots els infants i joves són
els grans protagonistes de les activitats, acompanyats per un equip
de 20 educadors. L’accés al recinte també inclou un berenar
saludable -una peça de fruita. L’entrada per als adults és gratuïta.

AJUNTAMENT DE PLATJA D’ARO

OLOT

NADAL ELS PASTORETS DELS CATÒLICS
Els Catòlics � Dissabte 28 � 19 h � 12 €

Adaptació en català de Santi Jou de la sarsuela olotina El
nacimiento del salvador o la redención del esclavo, escrita el 1880
per Antoni Molins i Ignasi Rubió. Es tracta d’una versió més àgil,
on es manté la síntesi de l’obra, amb una posada en escena
actualitzada. Un narrador portarà el fil argumental de l’obra i
anirà explicant les aventures dels protagonistes.

AJUNTAMENT D’OLOT

ANIOL RESCLOSA

GIRONA

NADAL VARIETAT DE QUINES ARREU DE LA DEMARCACIÓ
Una de les tradicions més arrelades al territori per Nadal són les quines, un joc semblant al Bingo on els premis són paneres o petits regals i que solen

organitzar associacions de cada poble. Girona és un territori molt ric en aquests jocs. Aquest cap de setmana destaca la Quina nocturna de Bescanó (dissabte,
21.30 h) quan el pavelló d’esports s’omplirà novament per rebre la quina «més gran de Catalunya». L’esdeveniment comptarà novament amb molta festa i
diversió, aquest cop a la nit, i oferirà molts lots de premis especials per a tots els gustos. També se celebrarà l’1 i el 6 de gener. Tot i això, la majoria es concentren
diumenge. Aquest dia destaquen les de Llers, Palau-Savardera, Porqueres, Sarrià de Ter, Vilablareix i diferents barris de Girona, entre d’altres.
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Más de 2.000 personas con
discapacidad tendrán unas
vacaciones accesibles gracias al
programa de Cocemfe en 2020

MADRID, 26 (SERVIMEDIA)

Más de 2.000 personas con discapacidad y sus familias se beneficiarán del
programa de vacaciones de la Confederación de Personas con discapacidad
Física y Orgánica (Cocemfe) durante 2020.

Entre los 47 turnos previstos de febrero a septiembre, habrá dos turnos de
esquí adaptado en Felechosa (Asturias), así como 14 destinos de vacaciones en
tren que partirán desde diferentes puntos de España para llegar a lugares como
Conil, Marbella o Barcelona.

Entre otras novedades, el nuevo programa de vacaciones incluye destinos como
Maspalomas o San Bartolomé de Tirajana (Las Palmas), Santa Susanna
(Barcelona), O Grove (Pontevedra), Zaragoza, Sant Carles de la Ràpit
(Tarragona), Pamplona (Navarra) y Roses o Lloret de Mar (Girona).

Las personas que participen podrán además realizar excursiones programadas
como recorrer el Parque Nacional del Teide (Tenerife); visitar los centros
históricos de Sevilla, Granada y Valencia, o adentrarse en la Cueva de las
Caravelas en Benidoleig (Alicante).

Asimismo, destacan los viajes durante las celebraciones de Carnaval con
destino a Las Palmas de Gran Canaria, Conil (Cádiz) o Mairena del Alfarafe
(Sevilla), y los que tendrán lugar durante la Semana Santa en Peñíscola
(Castellón) Calp (Alicante), Santa Susanna (Barcelona) o Sanxenxo y O Grove
(Pontevedra).

Según el presidente de Cocemfe, Anxo Queiruga, “más de la mitad de las
personas con discapacidad no se van de vacaciones porque encuentran
barreras en algún punto de la cadena turística. Es decir, que algo falla en el lugar
de alojamiento, el entorno, los medios de transporte, los servicios y atracciones
turísticas o los procesos de compra de todo ello”.

Cocemfe lleva a cabo este Programa para garantizar el derecho a vacaciones a
las personas con discapacidad, puesto que se trata de “un derecho humano
reconocido por Naciones Unidas en 1948 y amparado por la Convención
Internacional sobre de los Derechos de las Personas con Discapacidad, que
recoge la importancia de participar en la vida cultural, las actividades
recreativas, el esparcimiento y el deporte”.

TRAYECTORIA

El Programa de Vacaciones de Cocemfe facilita desde 1986 unas vacaciones
accesibles en condiciones de igualdad a las personas con discapacidad física y
orgánica y sus familias, que tienen más dificultades para viajar por tener
reducidos ingresos o un elevado grado de discapacidad. Desde su puesta en
marcha, han viajado con Cocemfe más de 42.500 personas.

Además de este programa de vacaciones, la confederación facilita formación y
sensibilización sobre el turismo accesible a través de diferentes cursos o
ponencias, y realiza acciones de prospección y análisis de destinos,
establecimientos hoteleros, servicios y recursos turísticos. Asimismo, la entidad
proporciona información y asesoramiento a cualquier persona, entidad o
empresa turística sobre los recursos, medios de transporte, excursiones o
actividades disponibles para las personas con discapacidad.
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La Creu Roja garanteix que tots els nens i nenes de Roses obrin una joguina nova el dia de Reis

Tots els nens i nenes de Roses gaudiran
d’una joguina nova el dia de Reis
 26/12/2019

La campanya de recollida de joguines de la Creu Roja Roses-Castelló d’Empúries
finalitza demà, 27 de desembre

Ja fa molts anys que la Creu Roja Roses-Castelló d’Empúries porta a terme una
campanya de recollida de joguines per a que cap nen i nena es quedi sense la seva
joguina el dia de Reis.
Una campanya, però, que des de fa tres anys ha viscut un canvi molt significatiu, i és
que aquesta recollida de joguines de Nadal la Creu Roja només recull joguines
noves, a diferència d’abans quan es podia fer donació de joguets de segona mà,
“perquè des de Creu Roja hi ha la convicció que és un tema de drets d’infància, és
a dir, que tots els nens, amb indiferència de la seva religió, cultura, classe social
o nivell econòmic, tenen dret un cop l’any a obrir una joguina nova”, ha afirmat la
coordinadora de Creu Roja Roses-Castelló d’Empúries, Claudia De Cruz,
puntualitzant que “les campanyes que fem durant la resta de l’any si que en
recollim joguets de segona mà”.

Aquest canvi de joguines noves en lloc de segona mà va suposar que la recaptació
baixés considerablement la seva xifra, “però un cop fet el triatge dels joguets que
es podien realment donar un segon ús, la quantitat quedava pràcticament igual
a la que rebem ara de joguines noves”, ha destacat De Cruz.

Famílies receptores de les joguines

En total, està previst fer entrega de les joguines a més d’una vintena de llars de la
Vila, és a dir, entre 30 i 40 nens “de famílies sense recursos econòmics, de famílies
d’aquí, ja que hi ha la falsa idea que només ajudem als de fora, i són famílies de
Roses que els és impossible comprar joguets als seus fills”, ha remarcat la
coordinadora de la Creu Roja. Així,amb aquesta campanya es garanteix que cada nen
o nena de Roses gaudeixi el dia dels Reis Mags d’una joguina nova.
I això és possible “gràcies a la implicació, un any més, als tres instituts de Roses,
on els alumnes i professorat s’han encarregat de fer difusió de la campanya dins
els centres educatius que, en definitiva, ha arribat a totes les famílies”, ha
destacat la coordinadora de Creu Roja Roses-Castelló d’Empúries.

Demà, 27 de desembre, encara es pot fer donació d’una joguina

Demà divendres és l’últim dia de la campanya de recollida de joguines d’enguany, ja
que els responsables i voluntaris de la Creu Roja es poder fer entrega dels regals el
dia 2 de gener, “però abans necessitem disposar d’uns dies per poder classificar
totes les joguines, ja que a cada família se li fa entrega d’un pack que conté una
joguina educativa o cooperativa, un conte o un llibre, i un complement, que pot
ser material escolar o un peluix”, ha explicat Claudia De Cruz.

Els interessats en aportar el seu gra de sorra envers els infants de famílies poden
fer-ho a la seu de la Creu Roja Roses-Castelló d’Empúries, Carretera Arenes, nº 10-
12.
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Col·laboradors

Activitats

Els meus tuits

Segueix-me a Twitter

Farmàcies de guàrdia a
Roses al mes de desembre

Tots els nens i nenes de
Roses gaudiran d’una
joguina nova el dia de Reis

Ubicació de la Farmàcia
González de Roses

Temporada de bolets:
N’hem a buscar Ceps, però
compte de trobar-nos amb
un Mataparents

Notícies més llegides
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